
Васілю 
Шарапаву – 

100!
25 жніўня свой юбілей 

адсвяткуе адзін  
з уплывовых 
пасляваенных 

беларускіх чыноўнікаў.
Васіль Шарапаў нарадзіўся 

на тэрыторыі сучаснага 
Крупскага раёна яшчэ ў 
часы Расійскай імперыі, 25 
жніўня 1916 года. Працаваў 
памочнікам машыніста і 
машыністам. Служыў у арміі, 
падчас вайны ў баях пад 
Оршай страціў нагу. 

Мінчанам Васіль Іванавіч 
запомніўся працай на двух 
уплывовых пасадах: старшыні 
Мінгарвыканкама (1954–1968) 
і першага сакратара Мінскага 
гаркама (1968–1972). Менавіта 
пры непасрэдным удзеле 
Шарапава сталіца Беларусі 
набыла сучаснае аблічча. 
Але потым ён стаў міністрам 
будаўніцтва і эксплуатацыі 
аўтамабільных дарог БССР 
(1972–1989). Дзякуючы яму 
беларускія дарогі яшчэ тады 
лічыліся аднымі з найлепшых 
у Савецкім Саюзе.

Тры гады таму, у 
97-гадовым (!) узросце, 

В.Шарапаў напісаў кнігу 
ўспамінаў “Нас время ставит 
на свои места”. Аматар гісторыі 
знойдзе ў ёй падрабязнасці 
пра ўзаемаадносіны аўтара 
з чатырма лідарамі БССР 
(Мазуравым, Машэравым, 
Кісялёвым і, у меншай ступені, 
Слюньковым), і невядомыя 
факты пра гісторыю Мінска.

Цікава, што зусім нядаўна, 
29 чэрвеня гэтага года, 
Шарапаў стаў ганаровым 
грамадзянінам сталіцы.

Дарэчы
Цікава, што на статус 

доўгажыхароў прэтэндуюць 
і былыя кіраўнікі Беларусі. 
Старэйшым з іх з’яўляецца 

90-гадовы Яфрэм Сакалоў, 
які ўзначальваў БССР падчас 
так званай перабудовы 
(1987–1990). Ён нарадзіўся ў 
красавіку 1926 года. На тры 
гады маладзейшы за Сакалова 
яго папярэднік на пасадзе 
першага сакратара ЦК КПБ 
Мікалай Слюнькоў,  які стаў 
нават членам Палітбюро ЦК 
КПСС. Апошняму лідару 
БССР Анатолю Малафееву 
(1990–1991) – 83 гады 
(ён нарадзіўся ў 1933-м). 
Зрэшты, ад іх не надта адстае 
“белавежскі зубр” Станіслаў 
Шушкевіч. У снежні першаму 
кіраўніку незалежнай Беларусі 
(1991–1994) споўніцца 82 гады. 
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АСОБА

Віктар ЯнчурэВіч:

«Пляшка піва, 
тэлевізар і канапа – 

гэта не маё»
Малады, адукаваны, інтэлігентны. З пачуццём гумару і 

двума вышэйшымі адукацыямі. З уласнай годнасцю і вялікім 
жаданнем дапамагаць людзям.

Карэспандэнт “Народнай Волі” пагутарыў з 36-гадовым 
сябрам руху “За свабоду”  Віктарам ЯНЧУРЭВІЧАМ, які 
сёлета балатуецца кандыдатам у Палату прадстаўнікоў 

шостага склікання па Партызанскай акрузе № 110 г.Мінска.

– Я нарадзіўся ў вёсцы 
Багушоўка Гродзенскага 
раёна, – распавядае пра сябе 
суразмоўца. – Да 2002 года жыў 
з бацькамі ў Гродне, закончыў 
з чырвоным дыпломам 
Гродзенскі ўніверсітэт імя 
Янкі Купалы. 

– Чаму вырашылі 
паступаць менавіта на 
юрфак?

– Тут вялікіх ваганняў не 
было. Аднойчы, калі яшчэ 
толькі пачаў вучыцца ў школе, 
настаўнік запытаў у мяне: “Кім 
ты хочаш быць?” Адказаў, што 
мару працаваць, як і бацька 
– чыгуначнікам. Распавёў пра 
гэта дома, мама, памятаю, 
тады мне сказала: “Сынок, 
чыгуначнік – гэта добра, але 
ж ты імкніся да большага. 
Юрыст – добрая прафесія…” 
Мне гэтыя словы моцна запалі 
ў душу, захацелася і праўда 
больш даведацца: хто ж яны – 
юрысты? Аказалася, што гэта 
спецыялісты, якія ведаюць 
законы і добра разбіраюцца 
ў праве. Зацікавіўся. Пасля 
школы падаў дакумент на 
юрфак. І паступіў, можна 
сказаць, без праблем.

– Быць выдатнікам ва 
ўніверсітэце –  гэта вельмі 
складана?

–  Складана, але я ніколі не 
быў, як кажуць, “батанікам”.  
Вучоба давалася, можа быць, 
крыху лягчэй, чым іншым, 
але заняткі не прагульваў, 
праслухоўваў усю праграму. 
Не хачу хваліцца, але да 
вучобы ставіўся адказна.

Пасля ўніверсітэта 
пераехаў у Мінск, працаваў 
у некалькіх фірмах. Хацелася 
росту і развіцця. Атрымаў 
яшчэ адну адукацыю 

(закончыў вучобу на 
факультэце Вышэйшай 
школы кіравання і бізнесу 
Беларускага дзяржаўнага 
эканамічнага ўніверсітэта), 
зараз працую намеснікам 
дырэктара кампаніі, якая 
займаецца бухгалтарскімі 
паслугамі.

– Але, наколькі вядома, вы 
не толькі працуеце ў фірме, 
але займаецеся і грамадскай 
дзейнасцю…

– Так, а пачалося  ўсё з таго, 
што ў 2008 годзе я таксама 
вылучаў сваю кандыдатуру 
на парламенцкіх выбарах па 
Каліноўскай выбарчай акрузе ў 
Першамайскім раёне сталіцы. 
Тады да мяне, як да кандыдата 
ў дэпутаты, звярнуліся 
мясцовыя жыхары, каб я ўзняў 
праблему Севастопальскага 
парка, на месцы якога хацелі 
зрабіць забудовы. Восем 
гадоў таму я, як уключыўся 
ў гэты працэс, так да гэтага 
часу гэтай справай і займаюся. 
Маю на ўвазе абарону правоў і 
інтарэсаў мінчан.

 – Чалавеку з бізнесу, 
напэўна, было няпроста 
працаваць у іншай сферы?

– Сфера і праўда спачатку 
была незразумелая, але 
даволі хутка разабраўся ў 
рознага кшталту нюансах 
– як трэба дзейнічаць у 
той ці іншай сітуацыі, як 
можна ўздзейнічаць на 
чыноўнікаў…  Паступова 
пачаў больш працаваць з 
нарматыўнымі дакументамі, 
каб мець юрыдычнае 
абгрунтаванне парушэнняў, 
якія маюцца ў тых праектах, 
што прапаноўваюць гарадскія 
ўлады. Дарэчы, з чыноўнікамі 
заўсёды цяжка размаўляць, 

бо яны ж прасоўваюць свае 
праекты. І вельмі складана 
іх пераканаць, што не ўсе іх 
прапановы – гэта добра для 
людзей і для горада. Падчас 
сустрэч чыноўнікі могуць 
ветліва ўсміхацца вам у твар, 
абяцаць дапамогу, але ў выніку 
зробяць усё па-свойму. Такая 
вось няпростая публіка.

– Але ж Севастопальскі 
парк вы адстаялі.

– Севастопальскі парк 
абаранілі дзякуючы актыўнасці 
мясцовых жыхароў. Сам 
праект быў вельмі спрэчны, і 
мы выступілі з ініцыятывай 
правесці мясцовы рэферэндум 
за захаванне парку. Сабралі 
ініцыятыўную групу, 
падалі дакументы на яе 
рэгістрацыю… Праўда, 
атрымалі адказ, што развіццё 
горада рэгламентуецца 
генеральным планам, які ў 
сваю чаргу зацвярджаецца 
ўказам кіраўніка краіны, а таму 
такі план фактычна становіцца 
законам. І закон нельга 
змяніць нейкім мясцовым 
рэферэндумам. Але ж нашы 
намаганні не былі дарэмнымі.  
Улады зразумелі, што ў справе 
абароны парку грамадскасць 
гатова да рашучых дзеянняў. 
Можна сказаць, што на сёння 
тэрыторыя парку абаронена, 
у мінулым годзе праходзіла 
грамадскае абмеркаванне 
карэкціроўкі генеральнага 
плана і з тэрыторыі парку 
прыбралі аўтамабільную 
дарогу, якая павінна была стаць 
працягам вуліцы Філімонава. 
Засталося толькі дамагчыся 
праекта добраўпарадкавання 
парку.

(Заканчэнне на 2-й стар.)

Будзем з хлебам!

Калі ў бліжэйшыя 3 дні 
падпішацеся на “Народную 

Волю”, то з 1 верасня газета 
будзе дастаўляцца Вам на 

хатні альбо службовы адрас.

Вас чакаюць у паштовых 
аддзяленнях і спецыялізаваных 

пунктах “Белсаюздруку”.
Вы – з “Народнай Воляй”,
“Народная Воля” – з Вамі!

віншуем!

Васіль Шарапаў у чэрвені 2016 года.

АРЫшТ

Колькі 
вяровачцы  
ні віцца…

Канец мінулага тыдня 
быў адзначаны сапраўдным 
скандалам: на сваім 
працоўным месцы “людзі ў 
масках” затрымалі дырэктара 
мінскай нацыянальнай гімназіі 
№4, заслужанага настаўніка 
рэспублікі Юрыя Бандарэнку.

КДБ даў тлумачэнні: 
прычына затрымання – хабар 
у 500 долараў. 

Вось так: 25 гадоў у 
кіруючым крэсле і раптам 
– кайданкі на руках. Але, як 
кажуць, колькі вяровачцы ні 
віцца, а канец будзе. Апошнім 
часам у самой гімназіі 
хадзіла нямала чутак пра 
“няправільныя паводзіны” 
дырэктара.

Таму бацькі некаторых 
вучняў у сваіх каментарыях  
дзівяцца, чаму праваахоўныя 
органы так доўга не заўважалі 
гэтых “няправільных паводзін” 
Ю.М.Бандарэнкі.

Цікавая гісторыя спробы 
паступлення ў 7-ы клас гімназіі 
№4 адбылася з сынам вядомага 
акцёра Купалаўскага тэатра 
Паўла Южакова-Харланчука. 
Дырэктар адмовіў у прыёме на 
той падставе, што сям’я жыве 
ў Мінскім раёне. Але ж нямала 

дзяцей з раёна вучыцца ў гэтай 
беларускамоўнай навучальнай 
установе. Ганна Южакова-
Харланчук, жонка Паўла, рас-
павяла:

– Мы ведалі, што ў гімназіі 
ёсць месцы і рыхтаваліся 
да паступлення ўсё лета. 
Спачатку папрасілі дырэк-
тара даць нам пісьмовую 
адмову ў прыёме дзіцяці. Але 
афіцыйнага ліста з гімназіі не 
дачакаліся. Тады муж напісаў 
дырэктару сам – каб усё-такі 
прымусіць яго даць адказ. 
І што ж? За дзве гадзіны да 
экзаменаў нам патэлефанавалі 
з гімназіі і сказалі, што 
мы можам удзельнічаць у 
іспытах! Такая ласка… Мы 
былі ў шоку. Уласна, як і 
зараз, калі дазналіся аб хабары 
Бандарэнкі...

У КДБ паабяцалі крыху 
пазней даць больш поўную 
інфармацыю аб прычы-
нах затрымання дырэктара 
сталічнай гімназіі №4.

Вікторыя ДРОЗД.

ДИПКуРЬеР
В Минск прибыл Роберт Райли 

Новый поверенный в 
делах США в Беларуси Роберт 
(Боб) Райли прибыл в Минск 
22 августа. До назначения в 
Беларусь Боб Райли занимал 
должность политического 
советника и был исполняю-
щим обязанности заместителя 
посла США в Венгрии.

На сегодня в Посольстве 

США в Беларуси разрешено 
работать девяти дипломатам.

Рассмотрение вопроса 
о возвращении в Беларусь 
американского посла возоб-
новится после сентябрьских 
парламентских выборов в 
Беларуси и президентских 
выборов в США, которые 
состоятся в ноябре,  сооб-

щал накануне отъезда из 
нашей страны прежний гла-
ва американской дипмиссии 
в Минске Скотт Роланд. Он 
покинул Беларусь 8 июля. 
Перед отъездом дипломат 
отметил значительное улуч-
шение белорусско-американ-
ских отношений за послед-
ние два года. 

в мИРе

Трамп потратил 420 тысяч 
долларов на кепки

Команда кандидата в президенты в США Дональда 
Трампа в прошлом месяце вдвое увеличила расходы на 
проведение предвыборной кампании. Но это все рав-
но существенно меньше, чем тратит главный оппонент 
Трампа – Хиллари Клинтон.

В июле штаб Трампа потратил 18,5 млн долларов, а 
команда Клинтон – 38 млн долларов.

Сообщается, что более 420 тысяч долларов Трамп 
потратил на изготовление фирменных кепок.

В Китае открыли самый длинный и 
самый высокий стеклянный мост

Пешеходный мост, длина которого составляет 430 
метров, построен на высоте 300 метров и соединяет два 
горных утеса в национальном парке Чжанцзяцзе, где про-
ходили съемки фильма «Аватар». Ширина моста составля-
ет 6 метров.

На строительство моста было потрачено 3,4 млн дол-
ларов. Пол моста состоит из 99 прозрачных плит, изготов-
ленных из трехслойного стекла.

Тракторный марш на Москву
Фермеры из Краснодарского края отправились на трак-

торах в Москву, чтобы встретиться с представителями 
федеральных властей. Участники акции хотят рассказать 
чиновникам о коррупции и рейдерских захватах в регионе.

По данным издания, колонна из 17 тракторов и 
нескольких десятков автомобилей двинулась в сторону 
соседней Ростовской области. Как сообщил один из орга-
низаторов акции Василий Мельниченко, в первые часы 
колонну семь раз останавливали полицейские. Перед нача-
лом тракторного пробега в станице Казанская прошел 
митинг под лозунгом «Верните нашу землю!».ЧуЛі?

Больш за 3000 мінчан супраць ваенных парадаў
Вядомы блогер Антон 

Матолька склаў петыцыю 
аб забароне на правядзен-
не парадаў з выкарыстан-
нем ваеннай тэхнікі ў межах 
сталіцы. Зварот падпісалі 
больш за 3 тысячы мінчан. 
Галоўныя аргументы супраць 
такіх парадаў – шум, забруд-
жванне паветра, сапсаваныя 
дарогі, транспартны калапс.

Зварот быў накіраваны 

ў Мінгарвыканкам, 
Адміністрацыю прэзідэнта 
і Міністэрства абароны. 
Першымі адказалі чыноўнікі 
гарвыканкама. Але, па сло-
вах Матолькі, гэта была хут-
чэй адпіска, заклік да патры-
ятызму. «Ваенныя парады ў 
Рэспубліцы Беларусь – гэта 
даніна гераізму і стойкасці 
нашага народа, самаадданай 
барацьбе супраць фашысцкіх 

захопнікаў», – гаварылася ў 
дакуменце.

Але днямі прыйшоў адказ 
з Савета бяспекі. З дакумен-
та вынікае, што цяпер вяд-
зецца дэталёвая прапрацоўка 
паднятых у звароце праблем. 
У лісце паведамілі, што для 
завяршэння гэтай працы 
патрабуецца больш часу, чым 
месячны тэрмін і абяцалі 
адказаць пазней.

Ганна ГАНЧАРЫК.

ЖАХ!

Вагончык «амерыканскіх горак» 
насмерць збіў адміністратара

Здарэнне адбылося ўчора ў 
сталічным парку Чалюскінцаў 
на вачах у дзясятка людзей, якія 
адпачывалі ў парку.

«Адміністратар, мужчы-
на 1959 года нараджэння. Па 
папярэдняй інфармацыі ён 
убачыў, што на рэйкі нешта 

ўпала. Рэч, якая належала 
аднаму з пасажыраў цялежкі. 
Ён паспрабаваў дастаць 
і ў выніку быў смяротна 
траўміраваны», – расказаў 
журналістам прэс-сакратар 
мінскай міліцыі Аляксандр 
Ластоўскі.
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Кір аў нік  РНПЦ 
трансплантацыі органаў і 
тканак Алег Румо – сярод 8 
кандыдатаў у члены Савета 
Рэспублікі Беларусь ад 
Мінска. Прычым доктар, які 
ўзначальвае Рэспубліканскі 
навукова-практычны цэнтр, 
у гэтай камандзе не адзін. 
Таксама ў сенатары ад Мінска 
вылучаны дырэктар яшчэ 
аднаго РНПЦ – “Маці і дзіця” 
Канстанцін Вільчук. 

Што тычыцца Алега Румо, 
то можно сказаць, што гра-
мадскасць ужо прызвычаілася 

да таго, што прозвішча гэтага 
трансплантолага ўсё часцей 
і часцей гучыць у кантэксце 
палітычнага жыцця краіны. 
Падчас выбарчай кампаніі 
2010 і 2015  гадоў Алег Румо 
быў даверанай асобай канды-
дата ў прэзідэнты Аляксандра 
Лукашэнкі. Ён адзіны ўрач, 
якому выдзелены ўчастак у 
элітных Драздах-2, дзе будуюц-
ца набліжаныя да прэзідэнта 
чыноўнікі, бізнесмены, спар-
тсмены. Бігборды з яго тва-
рам высяць па ўсяму Мінску. 
Можна сказаць, што і ягоная 

навуковая кар’ера развіваецца 
даволі паспяхова, хаця зда-
раюцца і паразы. Румо ў 40 
год узначаліў РНПЦ, мае 
званне “Заслужаны ўрач 
Рэспублікі Беларусь”. Два гады 
таму спрабаваў стаць член-
карэспандэнтам Акадэміі 
навук Беларусі, хаця толькі ў 
2012 годзе абараніў доктар-
скую дысертацыю і атрымаў 
ступень доктара навук. Але 
калегі-медыкі кандыдату-
ру Румо не падтрымалі, яна 
не была нават вынесена на 
галасаванне Агульнага схо-

ду акадэміі – супраць Румо 
прагаласавалі яшчэ пад-
час вылучэння кандыдатаў 
у галіновым медыцынскім 
аддзяленні, хаця на вакантнае 
месца члена-карэспандэнта ён 
быў адзіным прэтэндэнтам.

Сёлета Румо хутчэй за ўсё 
стане сенатарам. Разам з ім 
і ягоным калегам Вільчуком 
ад Мінска ў Савет Рэспублікі 
вылучаны таксама  намесніца 
міністра юстыцыі Ала 
Бодак, рэктар Беларускай 
дзяржаўнай акадэміі музыкі 
Кацярына Дулава, дзеючы 

старшыня Савета Рэспублікі 
Міхаіл Мясніковіч, старшы-
ня Федэрацыі прафсаюзаў 
Беларусі Міхаіл Арда, 
Надзвычайны і Паўнамоцны 
амбасадар Беларусі ў Японіі 
Сяргей Рахманаў і міністр 
працы і сацыяльнай абароны 
Марыяна Шчоткіна.

Ігар ЗАЛЕСКІ.
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БеЗ СРОКА ДАвнОСТИ

РэБуС

З ПеРшЫХ вуСнАЎ

уладзімір ЛабкоВіч:
«Назіральнікаў можна нават на стол пасадзіць, 

але падлік галасоў  
ад гэтага не стане больш празрыстым»

Каардынатар кампаніі “Праваабаронцы за свабодныя выбары” –  пра парламенцкую кампанію.
– Спадар уладзімір, яна 

нейкім чынам адрозніваецца 
ад іншых?

– Найперш трэба сказаць, 
што яшчэ да пачатку кампаніі 
прадстаўнікі Цэнтрвыбаркама 
заяўлялі: маўляў, яны гатовы 
ўкараніць у практыку 
некаторыя рэкамендацыі 
БДІПЧ АБСЕ і незалежных 
назіральнікаў. У першую 
чаргу размова ішла аб зме-
нах у парадку фарміравання 
выбарчых камісій і падліку 
галасоў на выбарчых участ-
ках. Але, па вялікім рахунку, 
усё засталося па-старому. І 
ў выніку з 514 вылучаных у 
склад камісій прадстаўнікоў 
апазіцыі туды ўвайшлі толькі 
53 чалавекі (10,3% ад вылу-
чаных). Гэта 0,08% ад агуль-
нага складу членаў участко-
вых выбарчых камісій. Нават 
менш, чым на парламенцкіх 
выбарах 2012 года. Затое, 
напрыклад, Сацыяльна-
спартыўная партыя, якая 
фактычна складаецца з экс-
сілавікоў і пра якую ўвогуле 

мала хто ведае, падчас сёлетніх 
выбараў наогул не вылучыла 
сваіх кандыдатаў, фактычна не 
прымае ўдзел у выбарах, але 
ў сталічныя камісіі дэлегавала 
аж 660 чалавек! З іх 639 (!) 
уключаны ў гэтыя камісіі. Самі 
можаце здагадвацца, дзеля 
чаго гэта ўсё зроблена.

– А што, на ваш погляд, 
будзе з падлікам галасоў?

– Што тычыцца падліку 
галасоў, то гэта заўсёды 
выклікала крытыку з боку 
міжнародных назіральнікаў. 
Працэдура падобная на таемную 
спецаперацыю: назіральнікі 
не маюць магчымасці бачыць, 
як лічацца галасы. Зараз 
Цэнтрвыбаркам у сваіх мета-
дычных рэкамендацыях для 
ўчастковых камісій выступіў, 
так бы мовіць, з ноу-хау. Нават 
ёсць схема, згодна з якой 
вызначаны месцы вакол стала 
падчас падліку галасоў як сябраў 
камісіі, так і назіральнікаў. Але 
гэта, безумоўна, нельга назваць 
нейкім вялікім прагрэсам. 
Назіральнікаў можна нават на 

стол пасадзіць, але падлік ад 
гэтага не стане больш празры-
стым. Калі кожны сябар камісіі 
лічыць толькі свой стос, ён уво-
гуле не ведае, якія вынікі ў яго 
калег. І ў выніковым пратаколе 
людзі па сутнасці падпісваюцца 
пад тым, чаго не бачылі, бо веда-
юць толькі сваю частку работы.

– Вы хочаце сказаць, што 
рэальных вынікаў падліку 
галасоў назіральнікі не 
ўбачаць?

– Паўтаруся, сама працэдура 
не змянілася. Нават сябры камісій 
будуць лічыць, што яны сумлен-
на адпрацавалі, але канчатковы 
вынік можа зусім не адпавядаць 
сапраўднаму волевыяўленню 
выбаршчыкаў. Пра гэта, 
безумоўна, можна казаць толькі 
гіпатэтычна, але ж улада не 
пайшла на тое, каб зрабіць падлік 
адкрытым для ўсіх.

– А ці можна яшчэ 
выправіць сітуацыю?

–  А чаму ж не. Мы 
заклікаем Цэнтрвыбаркам, 
пакуль яшчэ ёсць час, урэгуля-
ваць гэтае пытанне. Беларусь, 

дарэчы, – адна з краін у 
рэгіёне, дзе падчас выбараў 
захоўваецца таемная працэду-
ра падліку галасоў.

– Але ж, напэўна, ёсць і 
нейкія станоўчыя моманты…

– Можна вітаць тое, што 
ў Мінску нашых назіральнікаў 
дапусцілі да некаторых этапаў 
праверкі падпісных лістоў. 
Упершыню! Варта было б 
гэтa ўрэгуляваць законам 
і ўкараніць у практыку 
найбольш празрыстую 
працэдуру праверкi дакументаÿ 
аб рэгiстрацыi кандыдатаÿ 
падчас усіх выбарчых кампаній.

Акрамя таго, можна ска-
заць, што не было значных 
перашкод пры зборы подпicaÿ. 
Сёлета можна было збіраць 
подпісы на тэрыторыі ўстаноў 
адукацыі, культуры і спор-
ту, у медыцынскіх устано-
вах, хаця гэта пакуль нельга 
лічыць агульнай тэндэнцы-
яй. Напрыклад, у Бабруйску, 
Салігорску, Маладзечне, 
Мінску, Слуцку і некаторых 
іншых гарадах па-ранейшаму 

забаранілі збіраць подпісы на 
цэнтральных плошчах горада.

– На якіх этапах 
кампаніі праваабаронцы 
зарэгістравалі найбольш 
парушэнняў?

– Нашы асноўныя заўвагі 
тычацца падрыхтоўчых пра-
цэдур пры фарміраванні 
камісій і выкарыстанні 
адміністрацыйнага рэсурсу 
падчас збору подпісаў. Калі 
кіраўніцтва прадпрыемства 
загадвае прыйсці работнікам 
з пашпартамі і раіць паставіць 
подпісы за “патрэбнага” прэ-
тэндэнта, то гэта, безумоўна, 
адміністрацыйны ціск. Таксама 
адзначылі і прыхаваную 
агітацыю ў дзяржаўных СМІ 
за праўладных кандыдатаў.

А ўвогуле, цяжка сказаць, 
што гэтыя выбары нечым 
адрозніваюцца ад папярэдніх. 
Пры ліберальным стаўленні 
да збору подпісаў і агітацыі 
ўлады цалкам захавалі 
адміністрацыйны кантроль за 
ўсёй выбарчай працэдурай.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Дело  
Евгения Миколуцкого

Президент  
под прицелом

Зачем Валерию Ткачеву и его 
компаньонам понадобилось убий-
ство президента? У следствия было 
несколько версий.

Во-первых, Ткачев был ярым 
противником Лукашенко и был 
крайне недоволен активизацией 
борьбы с коррупцией и организо-
ванной преступностью: мол, все 
это мешало его преступным замыс-
лам.

Во-вторых, Ткачев хотел деста-
билизировать общественный поря-
док.

В-третьих, у него могли быть 
корыстные интересы – как извест-
но, за заказные убийства обычно 
хорошо платят.

Кому-то эти версии могут пока-
заться несерьезными, тем не менее 
именно их отрабатывало следствие.

В Минске Валерий Ткачев на 
длительный срок снял квартиру. На 
улице Радужной, недалеко от пре-
зидентской резиденции в Дроздах. 
Квартира находилась на высоком 
этаже, окна выходили на проспект 
– это давало возможность без про-
блем изучить нюансы передвиже-
ния президентского кортежа.

Поскольку Ткачев имел спе-
циальную аппаратуру для про-
слушки, он мог контролировать 
эфир, в котором вели переговоры 
службы охраны и сопровождения 
президента. Следователи счита-
ли, что пару месяцев Ткачев вме-
сте со своим товарищем Виктором 
Янчевским не только пристально 
наблюдали за жизнью вокруг рези-
денции, но и искали место, куда 
заложить взрывное устройство.

Обо всем этом говорил главный 
свидетель обвинения – 22-летний 
Анатолий Гаврилов. Поскольку он 
в своих показаниях указал даже 
секретные радиочастоты, на кото-
рых переговаривались спецслужбы 
и президентские охранники, боль-
шому сомнению его показания под-
вергать не стали.

Гаврилов рассказал, что взрыв-
чатку намеревались заложить в 
одной из дренажных труб непо-
далеку от резиденции в Дроздах. 
По специальному учебнику по 
подрывным работам, который 
впоследствии изъяли у увлеченно-
го оружейной тематикой Романа 
Радиковского, Гаврилов по прось-
бе Ткачева даже подсчитал, сколько 
взрывного вещества понадобится 
для того, чтобы авто, в котором 
едет президент, взлетело на воздух. 
Речь шла о десятках килограммов.

Напомним, что в гаражах, 
которые принадлежали Валерию 
Ткачеву, нашли немало оружия, в 
том числе и ящики с новеньким 
тротилом, а также устройства, при 
помощи которых можно было дис-

танционно осуществить взрыв.
Дату, на которую было заплани-

ровано покушение на А.Лукашенко, 
следователям установить не уда-
лось. Валерий Ткачев умер, а 
Виктор Янчевский категорически 
отрицал свою причастность к этой 
странной истории.

По мнению следствия, кото-
рое основывалось на показани-
ях Гаврилова, Виктор Янчевский 
практически не ночевал в кварти-
ре, которую в Минске снял Ткачев. 
Каждый вечер Виктор куда-то ухо-
дил и возвращался только утром. 
Замерзший, он сразу шел отогре-
ваться в горячую ванну. Гаврилов 
считал, что Янчевский ночами 
наблюдал за жизнью вокруг пре-
зидентской резиденции. 

Любопытный факт: при помо-
щи специальных сканеров радио-
эфира Валерий Ткачев прослуши-
вал переговоры службы охраны 
президента. Он мог определить, где 
именно едет машина из кортежа, 
в которой находится президент. 
Схема передвижения кортежа была 
ему предельно ясна. Интересовали 
только детали, от которых во мно-
гом зависел успех или провал заду-
манного. Поэтому Ткачев чуть ли 
не каждый день с биноклем в руках 
простаивал у окна: наблюдал, запи-
сывал, сравнивал…

Из скольких авто состоял кор-
теж? В каком порядке они ехали? 
Во сколько выехали, где остано-
вились и зачем, в какой последо-
вательности свернули – подобные 
нюансы Ткачева интересовали осо-
бенно. 

Скорость движения кортежа 
Ткачев определил на глаз – около 
80 километров в час. Исходя из это-
го вели расчеты времени срабаты-
вания дистанционного управления 
бомбой и необходимой мощности 
заряда взрывчатки. Пульт управле-
ния взрывным устройством сдела-
ли на основе брелка из автомобиль-
ной сигнализации.

Расследование  
ведет КГБ

Анатолий Гаврилов не исклю-
чал, что Валерий Ткачев за удачное 
покушение на главу государства 
должен был получить материаль-
ное вознаграждение. Правда, след-
ственной группе, расследовавшей 
дело об убийстве Миколуцкого, так 
и не удалось выяснить, по чьему 
заказу Ткачев готовил покуше-
ние на А.Лукашенко. Поэтому в 
отношении неустановленных лиц, 
являвшихся заказчиками и орга-
низаторами покушения на прези-
дента, было возбуждено уголовное 
дело, выделенное из дела Евгения 
Миколуцкого в отдельное произ-
водство. Сообщалось, что рассле-
дованием занимался Комитет госу-
дарственной безопасности. 

После оглашения приговора 
обвиняемым в убийстве Евгения 
Миколуцкого и покушении на пре-
зидента, государственный обви-

нитель, старший прокурор отдела 
уголовного и судебного надзора 
прокуратуры Беларуси Виктор 
Жингель сказал журналистам: 

«Комитет госбезопасности продол-
жает расследование по выявлению 
заказчиков этих преступлений. 
Так что все точки над “i” еще не 

расставлены. Будем заниматься, 
будем расследовать, будем искать».

Приостановлено ли расследо-
вание этого дела сегодня или его 

просто списали в архив за дав-
ностью лет – точно не известно. 
Официально об этом нигде не 
сообщалось.

Мало кто знает, что одним из потерпевших по делу об убийстве председателя Комитета 
Госконтроля Могилевской области, депутата Палаты представителей Национального Собрания 

Республики Беларусь Евгения Миколуцкого был признан Александр Лукашенко.
На следующий день после убийства Миколуцкого, приехав в Могилев, А.Лукашенко заявил: 
 «Никто из нас не думал, что поводом для сегодняшней встречи станет гнусное, сволочное 

убийство, – цитировала президента газета «Рэспублика».  – Преступники долго подбирались  
к президенту – не получилось. Решили начать с людей, которые были рядом с ним, которые всегда 

выполняли его волю. Я понимаю, что это вызов. Он брошен. Тут, на могилевской земле, 
 хочу этой нечисти объявить, что принимаю ее вызов».

Чуть позже в одном из своих публичных выступлений Лукашенко заметил: «Параллельно делу,  
связанному с убийством Евгения Миколуцкого, возбуждено около 60 уголовных дел.  

Наверное, рано говорить, но жизнь президента висела на волоске…»
По мнению правоохранительных органов, «банда Ткачева» не только совершила  

террористический акт в отношении Евгения Миколуцкого, но и готовила покушение  
на Александра Лукашенко. Причем очень основательно…

Продолжение.  
Начало в «Народной Воле»  

за 19 августа.

ПРЯмАЯ РеЧЬ

Виктор ЯнчЕВСкИЙ:
«Мне прямо говорили:  
тебя или расстреляют  

или признают дураком…»
Виктора Янчевского осудили за соучастие в террористическом акте в отношении председателя Комитета госконтроля  

Могилевской области и приготовлении к совершению теракта в отношении президента Беларуси Александра Лукашенко.
Во время предварительного расследования убийства Евгения Миколуцкого уголовное дело против Виктора Янчевского  

было прекращено – у следствия не оказалось прямых доказательств, что он причастен к теракту.  
Однако через некоторое время Виктора снова взяли под арест. Дело в том, что вдова Миколуцкого вспомнила,  

что неоднократно видела этого человека в своем подъезде. Она даже запомнила куртку, в которую тот был одет…
Правда, в тот день, когда взорвали Миколуцкого, Янчевский, по словам нескольких свидетелей, был дома – помогал соседу вешать антенну.

Тем не менее Виктор Янчевский получил самый большой срок – 11 лет.
«Виноватым я себя не считаю и вины своей не признал», – говорит сегодня тот, кого называют первым белорусским террористом.

– Виктор, расскажите, как 
вы оказались одним из фигуран-
тов громкого дела об убийстве 
евгения Миколуцкого?

– Я долгое время дружил с 
Валерием Ткачевым. Мы познако-
мились на охоте еще в 80-е годы, я 
тогда профессионально занимался 
стендовой стрельбой. Этот факт, 
кстати, хотели использовать, ког-
да меня обвинили в покушении на 
президента и подготовке теракта. 
Впрочем, это другая история. Мы 
просто с Ткачевым были друзьями.

После 90-х годов у Ткачева 
стали возникать регулярные кон-
фликты с правоохранительными 
органами, он же постоянно ста-
рался кого-то разоблачить, заснять 
компромат и прочее. Мы часто 
виделись с ним, и получилось, что 
я вместе с ним попал в поле зрения 
правоохранителей. 

Следователи считали, что мы 
хотели дестабилизировать положе-
ние в области. Но, на мой взгляд, 
обвинение не выдерживает крити-
ки. За основу они взяли показания 
Анатолия Гаврилова, которые тот, 
кстати, неоднократно менял. Мне 
даже иногда казалось, что он про-
сто пересказывал то, что ему рас-
сказывали следователи… А нагово-
рил он на тяжелые статьи. За взрыв 
Миколуцкого и покушение на пре-
зидента грозила высшая мера.

Мне даже советовали закосить 
под дурака, чтобы на суде не было 
противостояния между мной и 
Гавриловым. Получалось ведь как: 
Ткачев погиб, Радиковский – вроде 
как не при делах, левый человек. 
И мне было выгоднее прикинуться 
сумасшедшим. Мне прямо говорили: 
тебя или расстреляют или признают 
дураком. Однако психиатрическая 
экспертиза показала, что я совер-
шенно вменяем. А вот Гаврилова, 
показания которого легли в основу 
обвинения, признали как раз склон-
ным к излишнему фантазированию. 
Я считаю, что его показания нельзя 
было брать в расчет.

Самое возмутительное, что 
КГБ предоставило Ткачеву такую 
характеристику, по которой скла-
дывалось впечатление, будто он не 
человек, а монстр. И покончил с 
собой для того, чтобы навредить 

следователям. 
Смерть Ткачева выглядела 

странно. У него и побои были, и 
чуть ли не вся таблица Менделеева 
в крови. У меня лично его само-
убийство вызывает сомнения.

Знаю, что на Ткачева перед 
смертью давили, ставили ему усло-
вия: или он на себя берет вину, 
или начнут расправляться с его 
близкими. А он не хотел рисковать 
родными людьми.

Знаю, что его генерал допра-
шивал в парадном мундире, и ког-
да начал давить на Ткачева и гово-
рить о сыне, Ткачев выплеснул на 
него кофе…

– Когда вели расследование 
дела Миколуцкого, вы разве в 
одной камере с Ткачевым сидели?

– Не вместе, но на одной сто-
роне тюрьмы, примерно через 
несколько камер. Камеры были на 
постоянном прослушивании. Мы 
общались при помощи тюремной 
почты. За день до своей смерти он 
передал мне записку и несколь-
ко конфет. Написал: все то, что 
происходит – недоразумение, что 
затерроризировали всех его знако-
мых. А утром вдруг его не стало…

– Адвокат просил для вас 
оправдательный приговор…

– Прямых доказательств моей 
причастности не было. 

С адвокатами, кстати, вообще 
все было очень сложно. Первый 
адвокат, который должен был 
представлять мои интересы, в бук-
вальном смысле плакал. Говорил: 
откажись от моих услуг, я не смогу 
тебя защищать, меня лишат всего, 
ты мне испортишь карьеру. И я 
отказался. На всех адвокатов ока-
зывалось серьезное давление. Они 
мало что могли сделать для нас.

– Тем не менее даже адвока-
ты говорят, что у Ткачева нашли 
оружейные склады…

– Ему действительно принад-
лежало много гаражей, и в неко-
торых нашли оружие. По версии 
следствия, оно принадлежало 
Ткачеву. Вернее, сказали, что это 
оружие – членов банды. А бан-
ду, если верить умозаключениям 
следователей, мы создали еще в 
1994 году. В 1997 году взорвали 
Миколуцкого и якобы покушались 

на президента, а чем до этого наша 
банда занималась? Где преступле-
ния? Ничего ведь не нашли! Ни 
одного факта!

На самом деле не ясно, при-
надлежало ли это оружие Ткачеву. 
Он любил охоту. И как коллек-
ционер действительно мог соби-
рать ружья. Знаю, что многие 
свои гаражи он сдавал в аренду. У 
него было много знакомых среди 
военных, комитетчиков, среди них 
тоже были охотники, у них тоже 
было оружие… Так что не факт, 
что все найденное принадлежало 
именно ему.

Кроме оружия, кстати, в гара-
жах обнаружили несколько ящи-
ков гранат, около 40 килограмм 
тротила. Тогда какой смысл, имея 
все это, взрывать Миколуцкого 
снарядом времен войны, старин-
ным немецким фугасом, который 
неизвестно, взорвется или нет? Не 
проще ли было взять несколько 
новых брусков тротила?

– А какие у вас версии по 
поводу того, кто все-таки взор-
вал Миколуцкого? Сам Ткачев на 
кнопку нажимал?

– Ткачев жил в одном подъезде 
с генералом Лопатиком, только на 
разных этажах. Через двор – дом, 
где жил Миколуцкий. Но у Ткачева 
в городе была такая известность, 
что его каждая бабка знала! 
Если бы он сам пошел взрывать 
Миколуцкого, его обязательно 
кто-то бы увидел. И опознал. Мне 
кажется, еще и поэтому Ткачев не 
стал бы этого делать. Да и не было 
у него мотива, на мой взгляд.

– А у кого был?
– Нужны, наверное, еще годы, 

чтобы разобраться. Причем начи-
нать нужно с самого начала.

На тот период президент поста-
вил конкретные сроки расследо-
вания убийства Миколуцкого. И 
Валерий Ткачев был в этом смыс-
ле всем удобен. У него были кон-
фликты с КГБ, с правоохранитель-
ными органами. Он выдвигал вер-
сии, что это дело рук спецслужб. 
Возможно, он знал, о чем гово-
рил… Помню, еще в 1996 году он 
делился со мной результатами сво-
их наблюдений. У него была вер-
сия, что спецслужбы отстреливали 

определенных людей. Например, 
приезжает из Минска какая-то 
наружка, следит за каким-то чело-
веком, а через некоторое время его 
находят мертвым. Как мне расска-
зывал Ткачев, у него было несколь-
ко таких конкретных примеров. 
Он считал, что таких совпадений 
просто не может быть.

Вообще, если по мотивам 
смотреть, кому было выгодно 
устранить Миколуцкого, то тут, 
конечно, много непонятного. В 
то время просто нужно было на 
кого-то оперативно списать это 
убийство. Выбрали нас. А кто там 
его действительно взорвал и кому 
Миколуцкий мешал – я на самом 
деле не знаю…

– По приговору суда вам 
насчитали ущерб, который вы 
должны были возместить. В том 
числе 500 миллионов выплатить 
вдове погибшего…

– Пока я сидел, часть денег съе-
ла инфляция. 

– А сколько вы отсидели?
– 8 лет. 
А что касается Аллы 

Миколуцкой, то, надо отдать ей 
должное, после завершения суда 
она так и не поверила, что наказа-
ли убийц ее мужа. В процессе след-
ствия ее просто настроили против 
нас. А когда на суде она все послу-
шала, то, видимо, поняла, что ее 
просто обманули…

Когда я освободился, у меня, 
конечно, таких денег не было. Ко 
мне регулярно приходили судеб-
ные исполнители с требованием 
выплатить иск. Я хотел делать 
выплаты частями. Когда стал 
выяснять, куда перечислять день-
ги, они связались с Миколуцкой. 
Но Алла Валентиновна фактиче-
ски отказалась от тех денег.

Кстати, на суде она рассказы-
вала интересные вещи. Она была 
в сознании и прекрасно помнила, 
что через некоторое время после 
взрыва в подъезде появились 
сотрудники одной из спецслужб. 
Миколуцкая лежала в крови, про-
сила о помощи, а они вместо того, 
чтобы ей помочь, ринулись в квар-
тиру Миколуцких – видно, что-то 
искали. Я тоже тогда подумал: не 
слишком ли оперативно спецслуж-

бы приехали на место взрыва?
– А что вы можете сказать по 

поводу обвинения в покушении 
на президента?

– Помню, Гаврилов об этом 
интересно выразился: он услы-
шал по телевизору выступление 
президента, где Лукашенко гово-
рил о том, что на него готови-
лось покушение. И оказалось, что 
это преступление готовили мы с 
Ткачевым, наша «банда».

Я своей вины по этому обви-
нению не признал. Следователи 
говорили, будто я ночами ходил 
по бывшему проспекту Машерова, 
выбирал место для закладки бом-
бы. Так я до сих пор не могу понять, 
почему это нужно было делать 
ночью? Днем ведь удобнее, видно 
все хорошо. Я сейчас чисто теоре-
тически рассуждаю: сел на лавочку 
и сиди смотри, как президентский 
кортеж едет. Хочешь – маши ему 
рукой, хочешь – не маши.

– После освобождения вы 
чувствовали пристальное вни-
мание со стороны правоохрани-
тельных органов?

– Конечно! Думаю, и сейчас 
меня стараются контролировать. 
По неофициальным данным, когда 
президент приезжает в Могилев, 
спецслужбы должны установить 
мое местонахождение. Одно вре-
мя меня раздражало, что всех, кто 
ко мне приходит, начинали спра-
шивать: а чего пришли, а о чем 
говорили? А сейчас привык уже. 
Я, видимо, до сих пор числюсь как 
террорист номер один по взрыв-
ному делу.

Раньше любил охоту очень, но 
после такого резонансного дела 
не рискую что-то себе из оружия 
взять. Перешел на рыбалку.

А еще мне говорили, что если 
буду слишком много говорить про 
дело Миколуцкого, то могу просто 
пропасть. Будут искать и не най-
дут. Поэтому зачем ворошить это 
старое дело?..

Марина КОКТЫШ.
Фото автора.

ЗАКуЛИСЬе

Потерпевшие
Кроме Александра Лукашенко и Аллы Миколуцкой потерпев-

шей по делу Евгения Миколуцкого была признана также еще одна 
женщина – Наталья В. В том доме, где жили Миколуцкие, она 
работала няней. Когда раздался взрыв, ее и ребенка, спускавшихся 
по лестнице, откинуло взрывной волной к стенке. К счастью, ни 
ребенок, ни няня не пострадали. 

Потерпевшим также был признан брат Миколуцкого.

Кому грозила 
смертная 
казнь?

Могли ли расстрелять тех, 
кого обвинили в убийстве 
Евгения Миколуцкого?

Роман Радиковский счи-
тает, что исключительная 
мера наказания могла грозить 
Валерию Ткачеву (если бы 
он дожил до суда) и Виктору 
Янчевскому. 

«Если бы доказали их непо-
средственное участие в убий-
стве и теракте, – уточняет 
Роман. – Бандитизм – рас-
стрельная статья, но наказа-
ние по ней назначается в соот-
ветствии с тяжестью содеян-
ного каждым членом группы. 
Мне вменяли роль, которая 
едва ли привела бы к исключи-
тельной мере наказания…».

АКЦенТЫ

– Мясцовыя жыха-
ры, якім вы дапамаглі 
ў 2008 годзе ў змаганні 
за Севастопальскі парк, 
напэўна, галасавалі за вас?

– Так, была вельмі 
актыўная дзейнасць у маю 
падтрымку, хаця, у рэшце 
рэшт, у парламент я тады так 
і не патрапіў. Але той паход 
у дэпутаты стаў трамплінам 
да маёй грамадскай дзейнасці, 
бо пасля кампаніі па абароне 
парку людзі сталі звяртацца 
з іншымі праблемамі, якія 
былі звязаны з ушчыльнен-
нем тэрыторый, забудовамі, 
вырубкай зялёных зон. Мы 
займаліся гэтымі пытаннямі, 
затым паступова выйшлі 
да праблемы грамадскіх 
абмеркаванняў. І для многіх 
грамадзян гэта стала новай 
тэмай, бо яны пра іх увогу-
ле не чулі і не ведалі. Улады 
ціха праводзілі неабходныя 
працэдуры і затым практычна 
ўжо не было шанцаў нешта 
змяніць. Таму мы даносілі 
інфармацыю да жыхароў, 
распавядалі ім, што трэба 
рабіць, каб унесці змены ў 
праект ці ўвогуле адхіліць яго.

– Як вас знаходзілі і зна-
ходзяць людзі? 

– У нас ёсць свой сайт, 
старонка ў сацыяльных сет-
ках. Але ў сваёй большасці, 
як кажуць, працавала сара-
фаннае радыё. Акрамя 
таго, у найбольш праблем-
ных кропках у нас з’явіліся 
лакальныя лідары, якія пачалі 
аб’ядноўвацца, каб уплываць 
на рашэнні гарадскіх улад. 
Так і з’явілася ініцыятыва 
“Экаград”. Двойчы мы 
падавалі дакументы на 
рэгістрацыю гарадскога гра-
мадскага аб’яднання і двойчы 
нам адмаўлялі. Не хочуць ула-
ды, каб мы легальна працавалі 
ў накірунку абароны 
правоў і інтарэсаў жыхароў 
сталіцы.  Дарэчы, ёсць 
шмат прыкладаў грамадскіх 
абмеркаванняў, дзе, дзяку-
ючы нашым актыўным дзе-
янням, праекты адпраўлялі 
на дапрацоўку ці ўвогуле іх 
адмянялі. Напрыклад, рэза-
нансным аказалася абмерка-
ванне праекта ўшчыльнення 
Масюкоўшчыны ў ваен-
ным гарадку, дзе замест 
дзіцячых пляцовак павінны 
былі з’явіцца новыя 
дамы. Мы праінфармавалі 
жыхароў, таму прэзента-
цыя аб’ектаў праходзіла пры 
поўным аншлагу. Не хапала 
месцаў для ўсіх жадаючых. 
Арганізатару прэзентацыі 
прыйшлося нават праводзіць 
яе паўторна ў больш прастор-
най зале. Па выніку абмерка-
вання ў праект былі ўнесены 
змены, якіх дамагаліся мяс-
цовыя жыхары.

– Магчыма, у кагосьці 
ўзнікне і такое пытанне: 
навошта чалавеку, які пра-
цуе ў кампаніі намеснікам 
дырэктара, займацца аба-
ронай нейкіх паркаў ці 
гарадскіх тэрыторый? 
Грошай гэта, наколькі я 
зразумеў, не прыносіць…

– Я жыву ў Мінску, 
мой сын, якому зараз два з 
паловай гады, таксама буд-
зе жыць тут. Таму хочацца, 
каб горад быў прыгожы, 
зялёны, камфортны для пра-
жывання і здаровы з пункту 
гледжання экалогіі. Шчыра 
вам скажу, мне не вельмі 
падабаецца тое, што сён-
ня адбываецца ў будаўнічай 
сферы. Забудова горада бяз-
думна ўшчыльняецца дзеля 

задавальнення нарастаю-
чых апетытаў прыватнага 
будаўнічага бізнесу.  Для тых 
людзей, якія стаяць у чарзе на 
жыллё, такога жылля будуец-
ца меньш за 40 працэнтаў. Усё 
астатняе – камерцыйныя пра-
екты, на якіх фірмы проста 
зарабляюць. Таму не хочацца 
заставацца абыякавым. Такая 
ўжо ў мяне грамадзянская 
пазіцыя. 

– А якім чынам 
апынуліся ў руху “За свабо-
ду”?

– У свой час я ўваходзіў 
у склад незарэгістраванай у 
Беларусі арганізацыі “Малады 
Фронт”. Падчас прэзідэнцкай 
кампаніі 2006 года працаваў у 
групе кандыдата ў прэзідэнты 
Аляксандра Мілінкевіча. 
Калі каманда Аляксандра 
Мілінкевіча пасля выбараў 
занялася стварэннем руху 
“За свабоду”, то не вагаўся і 
далучыўся да яго дзейнасці.

– Як сям’я ставіцца 
да вашай грамадзянскай 
актыўнасці?

– З разуменнем, бо яшчэ 
да нашага вяселля жон-

ка ведала, што я цікаўлюся 
палітыкай.  Яна ведае, што 
пляшка піва, тэлевізар і кана-
па – гэта не маё. Мне куды 
больш цікава быць у нейкім 
працэсе, ставіць перад сабой 
мэты і імкнуцца да іх, а не 
жыць сённяшнім днём.

– Жонка зараз у дэкрэт-
ным адпачынку?

– Так, а да гэтага праца-
вала намеснікам галоўнага 
бухгалтара ў прыватнай 
фірме, мае вышэйшую аду-
кацыю. Паўтаруся, Наталля 
заўсёды падтрымлівае мяне 
ў маіх пачынаннях, а я ста-
раюся быць добрым баць-
кам. Тут мы знаходзім 
пэўны баланс. Калі ў мяне 
з’яўляецца больш вольнага 
часу, то заўсёды прысвячаю 
яго сям’і. Калі ж неабходна 
накіравацца на прэзентацыю, 
грамадскія слуханні і сустрэ-
чы з ініцыятыўнай групай, 
то таксама не чую ніякіх 
пярэчанняў.

– Як, дарэчы, праводзіце 
вольны час?

– Яго не так і шмат, але 
з сям’ёй заўсёды прыем-
на выбрацца кудысьці ў 
парк, музей ці на нейкую 
забаўляльную праграму. 
Вельмі люблю пасядзець на 
рыбалцы з вудай. Можна 
кнігу ў руку ўзяць, зараз, 
напрыклад, чытаю “Мяжу ля 
Заслаўя” Ігара Мельнікава. 
Падтрымліваю зрэдку фор-
му ў трэнажорнай зале, хаця 
раней на аматарскім узроўні 
займаўся і плаваннем, і рука-
пашным боем.

– На сямейным 
савеце нейкім чынам 
абмяркоўвалася ваша 
рашэнне зноў балатавацца ў 
дэпутаты?

– Па маёй грамадска-
палітычнай дзейнасці ў нас 
дома “грамадскія слуханні” 
не праводзяцца. (Смяецца.) 
Наталля цалкам давярае тым 
рашэнням, што прымаю, а 
сама яна ў гэтых працэсах не 
ўдзельнічае. Хапае ёй і хатніх 
спраў. А чаму я ў чарговы 
раз хачу паўдзельнічаць у 
парламенцкай кампаніі? На 
мой погляд, як бы яна ні 
праводзілася, удзельнічаць 
у ёй варта хаця б таму, што 
неабходна паказваць люд-
зям альтэрнатыўную думку. 
Дэманстраваць, што ёсць 
іншыя ідэі, якія маглі б быць 
рэалізаваныя і зрабіць наша 
жыццё лепшым. Падчас 
кампаніі можна хадзіць па 
кватэрах, весці размовы 
з выбаршчыкамі, ладзіць 
пікеты, распаўсюджваць свае 
інфармацыйныя матэрыялы. 
Акрамя таго, калі чалавек 
мае дачыненне да палітыкі, 
яму абавязкова трэба прак-
тыка. Думаю, рана ці позна, 
але адбудуцца канкурэнтныя 
выбары, і кепска будзе, калі 
акажамся там дылетантамі. 

Нічога дрэннага не будзе, 
калі праверым сваю баяз-
дольнасць. 

– Вы балатуецеся па 
Партызанскай акрузе № 
110 г.Мінска, у гэтым раёне 
вас таксама павінны добра 
ведаць…

– Людзі вельмі пазітыўна 
рэагуюць на чалавека, у якога, 
што называецца, ёсць “добрая 
крэдытная гісторыя”.  Пасля 
першай спробы патрапіць у 
парламент я ж не адмовіўся 
ад той грамадскай працы, 
што распачаў, працягваў 
дапамагаць людзям. Былі 
выпадкі, калі кандыдаты абя-
цаюць выбаршчыкам “зала-
тыя горы”, але забываюцца 
пра свае абяцанні, як толькі 
патрапяць у дэпутацкае 
крэсла. Такія прыёмы не па 
мне, я – за сістэмную працу, 
якую мы вядзём ужо некалькі 
гадоў у накірунку таго, што 
горад трэба будаваць у пер-
шую чаргу для чалавека, 
а ўжо затым – для бізнесу, 
чыноўнікаў і іх “праектаў”.

Дарэчы, у той жа 
Партызанскай акрузе наша 
ініцыятыва добра вядо-
ма людзям. Некалькі гадоў 
таму на скрыжаванні вуліц 
Першамайскай і Пуліхава ля 
ракі Свіслач хацелі знесці 
фантан  і пабудаваць на 
яго месцы нейкі рэстаран-
ны комплекс. У выніку мы 
дамагліся таго, што праект 
адхілілі. Мясцовыя жыхары 
тады вылучылі мяне ў склад 
камісіі, якая займалася пад-
вядзеннем вынікаў грамад-
скага абмеркавання. Таму для 
многіх людзей у тым раёне я і 
на самай справе ўжо, як свой. 
Правераны на справе.

Алесь СІВЫ.

АСОБА

Віктар ЯнчурэВіч:
«Пляшка піва, 

тэлевізар  
і канапа – 

гэта не маё»
(Заканчэнне. Пачатак на 1-й стар.)

У членкоры не атрымалася, а ў сенатары?

Шчоткіна ўзначаліць Савет Рэспублікі?
ДАРэЧЫ

У адрозненне ад Румо і 
астатніх вылучэнцаў Марыяна 
Шчоткіна не зможа сумяшчаць 
сенатарскія паўнамоцтвы з 
асноўным месцам сваёй працы 
і павінна пакінуць міністэрскае 
крэсла. Паводле артыкула 
1 закона “Аб статусе дэпута-

та”, член Савета Рэспублікі не 
можа быць адначасова членам 
урада, і сенатарам. Магчыма, 
Шчотніка ўзначаліць верхнюю 
палату парламента альбо ста-
не намесніцай старшыні, бо ў 
сенаце толькі праца старшыні 
і яго намеснікаў аплачваемая. 

Марыяне Шчоткінай, дарэчы, 
у лістападзе спаўняецца 58 
гадоў. Але, як бачна, на пенсію 
яна не спяшаецца. 

Са снежня 2009 года 
Шчоткіна ўзначальвае 
Міністэрства працы і сацыяль-
най абароны. Атрымліваецца, 

што ў яе бытнасць “сацыяль-
ным” міністрам у Беларусі  на 
тры гады падоўжылі пенсійны 
ўзрост, а страхавы стаж для 
атрымання працоўнай пенсіі па 
ўзросце, шырока не афішуючы, 
павялічылі  з 10 да 20 гадоў. На 
мінулых прэзідэнцкіх выбарах 

Марыяна Шчоткіна кіравала 
выбарчым штабам Аляксандра 
Лукашэнкі.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

інЦЫДэнТ

«Астравецкая праўда» адмовілася публікаваць  
перадвыбарную праграму Мікалая Уласевіча

Як паведамляе Уласевіч на сваёй 
старонцы ў «Фэйсбуку», у рэдакцыі 
газеты палічылі, што ягоная 
перадвыбарная праграма не адпавядае 
патрабаванням, выкладзеным у 
Выбарчым кодэксе.

Ч.1 арт.7 і ч.1 арт.75 Выбарчага 
кодэкса, на якія спасылаецца 
кіраўніцтва раённай газеты 
«Астравецкая праўда», сцвярджаюць, 
што перадвыбарная праграма не 
павінна ўтрымліваць «прапаганды 
вайны, заклікаў да гвалтоўнай змены 

канстытуцыйнага ладу, парушэння 
тэрытарыяльнай цэласнасці Рэспублікі 
Беларусь, да сацыяльнай, нацыянальнай, 
рэлігійнай і расавай варожасці, 
заклікаў, якія падахвочваюць або якія 
маюць на мэце заахвочванне да зрыву, 
або адмены, або пераносу тэрміну 
выбараў, прызначаных у адпаведнасці 
з заканадаўчымі актамі Рэспублікі 
Беларусь, а таксама абразаў і паклёпу 
ў дачыненні да службовых асобаў 
Рэспублікі Беларусь, іншых кандыдатаў 
у прэзідэнты Рэспублікі Беларусь, у 

дэпутаты».
Тэкст перадвыбарнай праграмы 

Уласевіч апублікаваў у «Фэйсбуку». 
У ёй ён называе сябе «перакана-
ным праціўнікам будаўніцтва АЭС», 
які з моманту прыняцця рашэння 
аб яе будаўніцтве ў Беларусі «назваў 
гэтую задуму злачыннай». Згадваючы 
інцыдэнт з падзеннем корпуса рэак-
тара, Уласевіч заклікае «неадкладна 
спыніць» будаўніцтва станцыі.

У сваёй праграме Уласевіч такса-
ма кажа аб карупцыі, якая ў Беларусі 

«добра арганізавана і кіруецца з аднаго 
цэнтра». Пры гэтым у якасці прыкладу 
ён прыводзіць інфармацыю пра аднаго 
з кандыдатаў у дэпутаты, у дачыненні да 
якога нібыта маюцца «адмоўныя матэ-
рыялы» праверкі праваахоўнікаў па 
раскрыцці эканамічных злачынстваў.

Уласевіч лічыць, што ён не парушаў 
норм Выбарчага кодэкса, які не праду-
гледжвае цэнзуры праграм кандыдатаў 
у дэпутаты. Адпаведны зварот з патра-
баваннем апублікаваць яго праграму 
кандыдат накіраваў у Цэнтрвыбаркам.

неСТАнДАРТ

Навошта 
сталічнаму 
дырэктару 

карова?
Тры гады таму кіраўнік 

адной з мінскіх кампаній 
Аляксандр Лябецкі разам 
з сябрам стварылі фермер-
скую гаспадарку «Ілгайцы» 
недалёка ад Браслава. 
Паралельна з асноўным 
бізнесам па выхадных 
яны займаюцца натураль-
най гаспадаркай. У вёсцы 
Аляксандр трымае курэй, 
трусоў і карову, у гарадскіх 
супермаркетах яйкі, мяса і 
малако ён не купляе.

– Я называю гэта бізнесам 
выхаднога дня, – кажа гаспа-
дар фермы. – Сюды мы пры-
язджаем у пятніцу, а ў Мінск 
вяртаемся ў нядзелю вечарам. 
Там я працую кіраўніком пра-
ектнай кампаніі.

На працягу працоўнага 
тыдня за жывёламі 
глядзяць мясцовыя жыха-
ры. Гаспадарка Аляксандра 
знаходзіцца на беразе  
возера. Як прызнаецца 
сталічны кіраўнік, стварэнне 
фермы першапачаткова не было 
накіравана на ўзбагачэнне, 
а больш для ўласнага зада-
вальнення. Хатнюю прадук-
цыю ўладальнікі гаспадаркі 
«Ілгайцы» час ад часу 
рэалізоўваюць сярод сяброў і 

знаёмых. 
– Будзеце смяяцца, але 

ў Мінску я таксама жыву 
за горадам, – гаворыць 
Аляксандр Лябецкі. – Але 
браслаўскія месцы гэта 
асаблівая атмасфера. 
Тут разумееш, што такое 
сапраўдная прырода. Зімой 
бывае так ціха, што мож-
на пачуць, як птушка, якая 
ляціць, пляскае крыламі. 

Раман ВАСЮКОВІЧ. 
Фота аўтара.

ФАКТ

Прагноз Мінэканомікі не спраўдзіўся
Па дадзеных Белстата, грашовыя прыбыткі насельніцтва Беларусі за студзень–

чэрвень 2016 года знізіліся на 7%, калі параўноўваць з такім жа перыядам 
мінулага года.

Прыбыткі беларусаў падаюць з пачат-
ку 2015 года. У той жа час Міністэрства 
эканомікі чакала, што рэальныя грашовыя 

наяўныя прыбыткі беларусаў у першым 
паўгоддзі 2016 года будуць на леташнім 
узроўні.

Прагаласаваць датэрмінова…  
пасля выбараў

ну і ну!

Атрымаў разліковы даку-
мент за асноўныя жыллё-
ва-камунальныя паслугі ад 
“Цэнтра інфармацыйных 
тэхналогій Мінгарвыканкама”. 

Апроч інфармацыі, колькі я 
павінен заплаціць за ліпень, на 
чацвёртай старонцы змешчана 
рэклама. І не абы якая, а зва-
рот да выбаршчыка. Вось ён:

Як бачыце, шаноўныя 
чытачы, датэрмінова можна 
прагаласаваць ужо і… пас-
ля выбараў. Гэта, праўда, 
датычыцца выбаршчыкаў 
Фрунзенскага раёна г.Мінска. 
А як справы на гэты конт у 
іншых раёнах беларускай 
сталіцы? Прынамсі, у Ленінскім 
раёне – карціна тая ж.

Вось вам яскравы ўзор 
“сур’ёзнага” стаўлення да 
выбараў з боку дзяржаўных 
структур. Атрымліваецца: якія 
выбары – такія і іх выбрыкі.

А ці не з’яўляецца 
гэта сведчаннем таму, што 
датэрміновае галасаванне ў 
нас наогул не патрэбна?!.

Яўген ГуЧОК, мінчанін.
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ПеРвЫе ЛИЦА

александр 
ФЕДуТа

КАЛОнКА АЛеСЯ нЯЎвеСЯПРеДЛОЖенИе ОСТРОе ПИСЬмО КАК ДеЛА, евРОСОСеДИ?

С ними я в разведку  
не пойду!

Предприниматели в оче-
редной раз собираются выйти 
на площадь. Это от безысход-
ности – жизнь загнала их в 
тупик, государство  лишило 
их  средств к сосуществова-
нию, а нужно кормить детей, 
платить за квартиры...

Эти люди не хотят войны, 
они хотят диалога с властями. 
Но готовы ли «слуги народа» 
к разговору с народом,  дове-
рившим им власть последний 
раз в 1994 году, поскольку все 
последующие выборы и оппо-
зиция и мировое цивилизо-
ванное сообщество считают 
нелегитимными?

Власти забыли, как в 1990-е  
годы те же ипэшники вытя-
нули страну из талонов на 
мыло и тотального дефицита. 
Упреки в том, что предпри-
ниматели развалили белорус-
ский легпром, не выдержи-
вают никакой критики. Да, 
они не устраивают владель-
цев супер- и гипермаркетов, 
которым составляют конку-
ренцию и которые хотят быть 
монополистами и диктовать 
свои цены. Как правило, соб-
ственники супер- и гипер-
маркетов – люди, близкие к 
режиму и поддерживающие 
его, и указ №222 лоббирует их 
интересы.

У правительства была воз-
можность выйти из летарги-
ческого сна  за  более чем 
20 лет, создать конкуренто-
способную продукцию. И 
тогда те же ипэшники везли 
бы ее в дальнее и ближнее 
зарубежье, привозя в страну 
валюту.  Для этого министры 
должны были работать не на 
собственную  мамону, а на 
благо страны. Они же пока 
способны лишь давать советы 
народу в штопании колготок 
и перешивании простынь. 
Даже Лукашенко как-то зая-
вил: «Если вы не состоянии 
придумать, то украдите эти 
лекала». Призыв был понят 
превратно, и кое-кто начал 
красть, таких стали сажать 
в тюрьму (чтобы успокоить 
людей), а потом досрочно 
выпускать и назначать на 
новые должности в надежде, 
что они найдут чудо-лекала. 
Не нашли, но дали советы, 
исходя из тюремного опыта, 
как должен жить народ.

Если в ближайшее время 
предприниматели выйдут на 
площадь, то они будут защи-
щать не только свои интере-
сы, они будут отстаивать тре-
бования всех слоев обеднев-
шего населения. Ипэшники 
понимают, что даже если 
власти получат очередные 
огромные кредиты, то они 
лишь продлят дни правящего 
режима, лягут тяжким бреме-
нем на все население, рассчи-
тываться придется даже тем, 

кто сегодня совсем юн.
Официальная пропаган-

да свистит, когда неустанно 
повторяет: жизнь хороша 
и жить хорошо. Уже сегод-
ня врачу, чтобы прокормить 
семью, нужно работать на 
полторы-две ставки. Это 
относится и к учителям, кото-
рые, замечу, помогают режи-
му проводить псевдовыборы. 
Это коснется и работников 
МВД, которые пишут прото-
колы и штрафуют людей за то, 
чтобы они группами больше 
трех не собирались. Зарплата 
будет повышаться только 
у ОМОНА и спецназа, они 
нужны режиму для собствен-
ной безопасности. Эти люди 
сегодня не задумываются над 
тем, что у них есть родители, 
дети, которые живут в  одной 
с ними стране. Как и о том, 
что за все преступления при-
дется когда-то отвечать.

Печальная тенденция – 
предприниматели, в сущно-
сти, не имеют поддержки в 
борьбе за лучшую жизнь, за 
то, чтобы в стране наконец-то 
заработали нормальные зако-
ны, позволяющие спокойно 
работать и иметь достойную 
зарплату. Почему не солида-
ризуются с людьми конкрет-
ного дела те, кто называет 
себя оппозицией? Они, как и 
режим, тоже ждут финансов 
как с Запада, так и с  Востока 
то под одну политическую 
кампанию, то под другую? 
Предприниматели со свои-
ми забастовками не вписы-
ваются в их планы? Цинизм 
ситуации заключается, на мой 
взгляд, в следующем: несмо-
тря на то, что на предстоящих 
парламентских выборах поли-
топпозиции ничего не светит, 
они все равно суетятся вокруг 
Ермошиной. И чего стоят в 
таком случае их заявления 
о нелегитимности палатки? 
Нужно ли участвовать в том, 
чего нет?

Не хочется открытым 
текстом говорить, но нужно: 
многие оппозиционеры пре-
вратились в политических 
бизнесменов, думающих не 
о стране, а как заработать 
на очередной кампании. 
Некоторые партии факти-
чески превратились в союз-
ников режима. Аргументы о 
том, что выборы дают воз-
можность вести агитацию и 
привлекать на свою сторо-
ну новых людей, не выдер-
живают никакой критики. 
Агитацию нужно вести каж-
дый день, а не тогда, когда 
дают деньги на выборы. За 
25 последних лет политиче-
ские партии потеряли боль-
ше людей, чем приобрели. И 
это в первую очередь благо-
даря их лидерам и прово-
димой ими политики. Они, 

кстати, не меняются, как не 
меняется и правитель страны. 
Близнецы-братья.

Вспомним некоторые эпи-
зоды из недалекого прошлого.

Наиболее организованно 
прошла кампания Александра 
Милинкевича, когда у него 
был какой-то шанс взой-
ти на президентский пьеде-
стал. Тогда на площади сто-
яли десятки тысяч людей, 
которые готовы были идти 
до конца. Что же лидер? А 
он бросил народные массы 
и пошел возлагать цветы к 
обелиску. Такого предатель-
ства никто не ожидал. На 
следующий день на площадь 
вышли дети и установили 
палатки. Объявив площадь, 
эту маленькую территорию, 
островком СВОБОДЫ и 
показав своим поведением, 
каким должен быть лидер. 
Теми ребятами может гор-
диться БЕЛАРУСЬ,  их имена 
войдут в историю, как и тех, 
кто их предал. Последних – с 
черной меткой.

А вспомним, как горе-
политики  Романчук и 
Дмитриев, опустившись до 
Белорусского БТ, каялись, 
топили соратников и просто 
пускали сопли. Некоторые 
были приглашены даже на 
инаугурацию, где их друже-
ски похлопал по плечу «все-
народноизбранный».

О сегодняшнем лидере 
Белорусской социал-демокра-
тической партии  (Грамаде) 
вообще нечего говорить. Ее 
и не слышно и не видно. Зато 
сколько разговоров вокруг 
бывшего лидера этой пар-
тии, ныне претендующего на 
формирование новой поли-
тической структуры Николая 
Статкевича!

А ведь с ним связан не 
только один из этапов раз-
вала партии, в возрождение 
которой вложили немало 
сил уже покойные Михась 
Ткачев, Владимир Кулаженко 
да и я, здравствующий, 
будучи членом оргкомите-
та. Наступило время прямо 
сказать: Н.Статкевич должен 
нести ответственность и за 
уничтожение так называемо-
го Беларускага згуртавання 
вайскоўцаў.

Произошло это следую-
щим образом. На площади 
Независимости действующие 
офицеры  и офицеры запа-
са принимали присягу, запи-
сывая свои фамилии, номе-
ра частей, домашние адреса. 
В течение месяца почти все 
они были уволены из армии. 
В.Шеймана это не косну-
лось, поскольку он тогда был 
в штате Верховного Совета 
12-го созыва, но можно пред-
положить, какую роль он 
сыграл в уничтожении БЗВ, 

поскольку позже стал правой 
рукой Лукашенко.

В знак протеста группа 
патриотически настроенных 
людей объявила голодовку. 
На площади стали собирать-
ся люди, но они тут же были 
оцеплены войсками. Солдаты 
вырывали из рук националь-
ные флаги, хотя в то время 
они являлись государствен-
ными. Из руководства БЗВ 
никто тогда на площадь не 
явился, хотя они были нуж-
ны, как никогда. Появился 
один Н.Статкевич с флагом, 
но быстро от него избавил-
ся, прислонив к парапету. 
Людей нужно было уводить 
с площади от озверевшей 
власти. Я взял брошенный 
Н.Статкевичем флаг и стал 
во главе колонны, направ-
ляющейся в сквер возле 
Октябрьской площади. Ту 
процессию снимали десятки 
кагэбэшных операторов, я 
полагаю, что все это сохра-
нилось, и у нас еще будет воз-
можность это увидеть. 

Сегодня Н.Статкевич 
бросает лозунги об «объ-
единении без коммунистов и 
кагэбистов». Полная мими-
крия. Возглавив Грамаду в 
1996 году, он на третий день 
объявил об объединении 
Белорусской социал-демокра-
тической партии с коммуни-
стами. Переговоры  по объ-
единению были назначены в 
символическом месте, в доме 
I съезда РСДРП. Действия 
Н.Статкевича не могли понять 
даже коммунисты. Помню, 
Сергей Калякин опублико-
вал в «Свободных новостях» 
разгромную статью, назвав ее 
так – «Кульбиты Статкевича». 
Я пытался  образумить 
Статкевича, но получил ушат 
грязи, был назван в прессе 
самозванцем.  Эти действия 
и послужили началом развала 
Грамады. 

Почему я сегодня пишу 
об этом? Мне скажут: это 
все было в прошлом. Да, с 
того дня, когда Романчук и 
Дмитриев смалодушничали, 
предали своих товарищей, 
прошло немало времени. 
Статкевич отсидел в тюрьме, 
он теперь против режима. 
Наверное, это все так. И я 
переживал за него, когда он 
сидел…

Но я убежден: ни те, 
которых я назвал, ни многие 
другие из нынешних поли-
тических деятелей не спо-
собны вывести белорусских 
народ, как сказал Якуб Колас, 
на широкий простор. Вам, 
друзья-товарищи, нравится 
ездить по зарубежью и гово-
рить от имени белорусского 
народа. Вы многого добились 
на этом поприще, почти все 
санкции с правящего режима 

сняты, осталось сделать его 
легитимным. На его фасаде 
вы хорошо смотритесь.

Как я уже сказал, в оче-
редной раз на Площадь 
собираются выйти предпри-
ниматели. Где вы? Почему не 
хотите оказать им помощь? 
Вы прекрасно понимаете, что 
с предпринимателями власть 
пойдет на переговоры не тог-
да, когда их на площади будет 
150–200, а тогда, когда на ули-
цах окажется 150–200  тысяч 
человек. Вы хвалитесь, что у 
вас есть структуры, так помо-
гите же предпринимателям 
организоваться! А вы, прихо-
дя иногда к нам, лишь сорев-
нуетесь в красноречии друг 
перед другом. Мало остро-
умно обозвать режим, нужна 
конкретная работа по солида-
ризации народных масс.

Мой отец прошел войну, 
был в разведке, он говорил, 
что самое страшное было 
услышать слова: «Я с тобой в 
разведку не пойду». Я сегод-
ня могу сказать эти слова в 
адрес тех, кого я в этой статье 
упомянул и кого мог бы еще 
назвать.

Будущее БЕЛАРУСИ не за 
вами, политическими, про-
стите, трупами. Будущее за 
теми, кто ставил палатки на 
площади, за теми, кого вы 
предали на той самой пло-
щади, за теми студентами 
и бабушками, которые под 
одеждой несли еду патрио-
там на площадь, за теми, чьи 
судьбы вы вместе с режи-
мом поломали, за теми, чьих 
надежд вы не оправдали, кто 
вам верил. Вместо пустой 
болтовни соберите всех 
“лидеров” и съездите в цер-
ковь на покаяние. А такие, 
как Дмитриев, Романчук, 
пусть ездят на велосипедах 
с рогатками и стреляют по 
титушкам с кинокамерами, 
пользы будет от этого, несо-
мненно, больше.

После покаяния  вместе с 
режимом уйдите в прошлое, 
народ скажет вам спасибо за 
все сделанное и еще больше 
за то, чего вы не сделали, хотя 
очень нужно было сделать.

Николай АКСАМИТ,
депутат Верховного 

Совета 12-го созыва, член 
бывшего оргкомитета  

по возрождению 
Белорусской социал-

демократической партии 
(Грамада).

Улада рашае сама,  
што ёсць і чаго ў нас няма

Прадстаўніка Партыі БНФ Мікалая Яшчука не 
зарэгістравалі ў якасці кандыдата ў дэпутаты, бо ён не 
ўказаў у дэкларацыі гараж, які больш за год назад знесены, 
г.зн. яго не існуе. 

Як прыпавесць,
Кур’ёз вясёлы
Я са свайго жыцця вазьму.
Даўно я знаў, яшчэ са школы,
Самца адметнага Кузьму.
Ляцелі на яго дзяўчаты,
Як мухі тлумныя на мёд.
Кузьма ж – прыгожы, 

зухаваты –
З усімі марцаваў, як кот.
Ён іх “таптаў” – 

не ведаў меры,
Ігнараваў прэзерватыў,
Хваробу гідкую Венеры
Аднойчы нават падхапіў.
Калі ж спазнаў 

страсцей лавіну,
Спатоліўся Кузьма-самец.
Ён закахаўся і дзяўчыну
Збіраўся весці пад вянец.
Ужо купілі кольцы ў краме,
І пляшку распілі сваты…
Ды не было вянчання ў храме,
З вяселля – толькі гук пусты.
Зламысніца адна шапнула
(Зламыснікі – 

страшней чумы)
Нявесце
Пра яго загулы,
Пра ненасытны блуд мінулы,
Пра трыпер колішні Кузьмы.
І хоць нявесце ён даводзіў,
Што кінуў блуд на старане,
Цяпер інакшых ён паводзін,
На дзевак болей не зірне.
Яго не слухала нявеста,
Кузьму адпрэчыла яна.
Вяселля звонкага заместа –
Скандал.
Адносінам – хана…
Пра гэты выпадак цікавы
Я распавёў вам нездарма.
Бываюць і другія справы,
Дзе штосьці ёсць, але няма.

Да прыкладу, нацдэм зацяты
(Для ўлады, значыцца, чужы.)
Рашыў падацца ў дэпутаты,
Але забыў аб гаражы.
Калісьці быў ён у нацдэма,
Ды так рспарадзіўся лёс,
Што ўзнікла нейкая 

праблема –
Нацдэм гараж прадаў ці знёс.
Вядома ўсім: у дэпутаты
Сабраўся ты, дык, ягамосць,
Пазнач, ты бедны ці багаты,
Прадэкларуй усё, што ёсць.
Пра той гараж, 

што ў Лету кануў,
Забыў нацдэм няшчасны наш.
Ды ў выбаркаме нечакана
Пачуў:
– Ты не ўказаў гараж!
А гэта значыць, 

што, напэўна,
Ты, дзядзька, 

схільны да хлусні
І не пра ўсё, што ёсць, 
“напеў” нам…
Даверу ў нас няма ані!
– Не вінаваты! Дайце веры! –
Крычаў нацдэм, 

як той Кузьма. –
Гараж жа толькі на паперы,
Па сутнасці яго няма!
Ён ледзь не крыў 

на злыдняў матам,
Ды распінаўся ўсё ж дарэм:
Не будзе дзядзька 

дэпутатам.
А ўсё чаму? Бо ён нацдэм!

* * *
Усё ва ўлады пад пятою,
За нас рашае ўсё сама.
А выбары –
Дык гэта тое,
Што быццам ёсць, 

але няма…

ПРАБЛемА!

Падчысцілі…
У школьнай праграме па літаратуры

ад “Каласоў пад сярпом тваім” засталіся толькі ўрыўкі…
Рэфармацыйны сверб 

беларускіх чыноўнікаў, адказ-
ных за агульную сярэднюю 
адукацыю, ніяк не лечыцца. 
Колькі было ў апошнія гады 
гаворана-перагаворана, што 
зніжэнне колькасці гадзін 
на вывучэнне беларускай 
літаратуры ў агульнаадука-
цыйнай сярэдняй школе да 
паўтары (!) на тыдзень, пасля 
сумнавядомай “рубінаўскай” 
рэформы 2009 года, нельга 
разглядаць іначай як свядомы 
здзек з нацыянальнай мовы і 
культуры! Але ж імпэт тутэй-
шых адукатараў ужо немагчы-
ма стрымаць. 

Паводле самай новай пра-
грамы з ліку твораў для аба-
вязковага вывучэння ў 10–11-х 
класах бязлітасна выкінуты: 
знакавы твор несавецкай 
сатырычнай прозы – “Запіскі 

Самсона Самасуя” Андрэя 
Мрыя, філасофскі раман 
Кузьмы Чорнага “Пошукі 
будучыні”, шэдэўры белару-
скай малой прозы, апавяданні 
“Кветка пажоўклая” Міхася 
Зарэцкага і “Галя” Янкі Брыля, 
“На чацвёртым годзе вайны” 
Міхася Стральцова, “Чазенія” 
Уладзіміра Караткевіча, 
“У ціхім тумане” Івана 
Чыгрынава, вострасацыяльная 
камедыя “Пагарэльцы” Андрэя 
Макаёнка, гістарычная драма 
Аляксея Дударава “Чорная 
панна Нясвіжа”. Урэшце ад 
нацыянальнай эпапеі “Каласы 
пад сярпом тваім” таго ж 
Уладзіміра Караткевіча (калі 
хочаце, нашай “Вайны і міру”!) 
пакінутыя толькі ўрыўкі… 

Пацярпелі і, як на мой 
густ, найлепшыя, самыя шчы-
рыя творы Івана Шамякіна 

– аповесці “Гандлярка і паэт” 
ды “Непаўторная вясна”. 
Выдалены апошнія творы 
сусветнай літаратуры – наве-
ла “Стары і мора” Эрнэста 
Хемінгуэя, раман “Дом без 
гаспадара” Генрыха Бёля. Не 
ведаю, выпадкова ці не, але 
выдалены збольшага тво-
ры менавіта антываеннай 
гуманістычнай скіраванасці. 
Ствараецца такое ўражанне, 
што некаму пад гукі літаўраў 
ваяўнічых парадаў і пафас-
ных слоў на адрас ветэранаў 
апошняй вайны (якіх у краіне 
засталося вобмаль) карціць 
звесці да мінімуму магчы-
масць для маладога пакален-
ня спыніцца і задумацца над 
вечнымі экзістэнцыяльнымі 
праблемамі існавання чалавека 
на фоне нацыянальных і агуль-
началавечых трагедый. Пры 

гэтым, аднак, некранутымі 
застаюцца дзве рэчы – 
бязлітаснасць у выкрыванні 
і сапраўдных, і прыдуманых 
ворагаў (“Ворагі” Міхася 
Зарэцкага, “Хто смяецца 
апошнім” Кандрата Крапівы) 
і абагаўленне савецкасці, “пар-
тыйнай мудрасці” ў думках і 
ў душах падлеткаў (“Сэрца на 
далоні” Івана Шамякіна). 

Даўно ўжо з праграм 
выключаны творы беларускіх 
пісьменнікаў-эмігрант аў, 
бо несавецкія ж яны! Нехта, 
можа, скажа: “Але ж савецкі 
час меў велізарны ўплыў 
на думкі і лёсы пакаленняў 
нашых землякоў, у тым ліку 
дзядоў і прадзедаў цяперашніх 
школьнікаў! Вядома, з гэтым не 
паспрачаешся… Але ўдумлівы 
беларус сёння куды больш 
па-мастацку выяўленай праўды 

пра савецкі час знойдзе ў тво-
рах згаданых Андрэя Мрыя, 
Кузьмы Чорнага, Уладзіміра 
Караткевіча, а таксама ў даку-
ментальных аповесцях “У 
капцюрох ГПУ” Францішка 
Аляхновіча, “Споведзь” 
Ларысы Геніюш, “Такія сінія 
снягі” Сяргея Грахоўскага, 
урэшце, у мастацкіх мемуарах 
Васіля Быкава “Доўгая дарога 
дадому”…

Да гэтага пачэснага шэра-
гу я залічыў бы і куды менш 
вядомага пісьменніка, чыім 
творам я б сёння аддаў пера-
вагу, напрыклад, перад 
некаторымі сацрэалістычнымі 
практыкаваннямі таго ж Івана 
Шамякіна (да якога, зрэш-
ты, таксама стаўлюся з пава-
гай). Тут я маю на ўвазе Алеся 
Наўроцкага.

Лявон БАРШЧЭЎСКІ.

мненИе

Забытое старое?
П о с л е  п я т о г о 

Всебелорусского народно-
го собрания, считай, минули 
два месяца. Что произошло за 
это время? А ничего. И ниче-
го не произойдет в ближай-
шие годы. Потому что после 
долгих словесных монологов 
А.Г.Лукашенко о выборе даль-
нейшего пути экономического 
движения, публичных дискус-
сий с какими-то невидимыми 
реформаторами он поставил 
точку. А точнее, восклицатель-
ный знак, означающий неиз-
менность проводимого курса. 
И не суть важно, какие фами-
лии будут у проводников этого 
«неизменного курса», главное, 
что они действительно ничего 
не будут менять.

При этом ни Александр 
Григорьевич, ни его непосред-
ственные подчиненные уже не 
скрывают факт своей усталости 
от «ручного управления» стра-
ной. Да и не дотягиваются руки 
у них до каждого винтика. Вот и 
звучат требования при назначе-
нии вертикальщиков на долж-
ности разного уровня: «брать 
все процессы под личный кон-
троль». И так по всей цепочке – 
от Администрации президента 
до мастера на стройке, брига-
дира в бывшем колхозе, а ныне 
каком-нибудь СПК или ОАО.

Что удивительно, все громо-
гласные напряги А.Лукашенко 

очень активно поддержива-
ются господином-товари-
щем Г.Зюгановым из Москвы. 
Чего только стоит его озву-
ченное приветственное пись-
мо делегатам того же пятого 
Всебелорусского собрания и 
личные беседы с Александром 
Григорьевичем!

Говорят: с кем поведешь-
ся, от того и наберешься. Для 
партайгеноссе Г.Зюганова нет  
ничего выше съездов КПСС!  
Вот и наш правитель, 
по-видимому, не случай-
но несколько раз оговорился, 
назвав Всебелорусское народ-
ное собрание съездом. И 
еще… По его мнению, обще-
ственное объединение «Белая 
Русь», которое опекает быв-
ший помощник А.Радьков, 
пока не дотягивает до статуса 
партии. Сколько времени оста-
лось до появления такой пар-
тии – одному только правите-
лю известно, но если учащатся 
визиты Зюганова в Беларусь, 
то, не исключено, она вскоре 
объявится. И, конечно, по сво-
ему содержанию, скорее всего, 
будет коммунистической.

После этого уж точно нече-
го будет рассчитывать белору-
сам на какие-то демократиче-
ские изменения в обозримом 
будущем.

Александр КАМАЙ, 
минчанин.

10 процентов –  
на счет детского 

благотворительного 
фонда

В одном из своих высту-
плений на публике глава 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина 
заявила, что расходы на про-
ведение парламентских выбо-
ров 2016 года составлены из 
расчета 30 долларов на члена 
комиссии в день. Это пример-
но среднеевропейские расхо-
ды, подчеркнула она. Я при-
кинул: около 750 долларов, 
или 15 миллионов рублей (до 
деноминации) в месяц. А ведь 
средняя зарплата белоруса в 
два раза ниже. Зачем же чле-
нам комиссий платить такие 
высокие гонорары?

Поэтому я обращаюсь 
непосредственно к членам 
избирательных комиссий с 
призывом как минимум 10 
процентов причитающегося 
им гонорара перечислить в 
Детский благотворительный 
фонд. Думаю, что меня под-
держат все избиратели.

Збигнев КЛЫШКО, 
пенсионер.

д.Сосновка 
Слонимского района.

вАС ЦіКАвіЦЬ...

Як аддаць 
дзіця  

ў оперу?

Бываю ў оперным 
тэатры і ведаю, што ў 
некаторых пастаноўках 
на сцэне з’яўляюцца 
дзеці. Скажыце, а з 
якога ўзросту можна 
аддаць дзіця ў оперу? І ці 
будзе яно выходзіць на 
сцэну? Можа, у нас ёсць 
нейкія студыі, з якімі 
супрацоўнічае беларускі 
Вялікі?

Алена СуРМАРАВА, Мінск.

Якраз нядаўна Нацы-
янальны акадэмічны Вялікі 
тэатр оперы і балета абвясціў 
праслухоўванне таленавітых 
дзяцей у Дзіцячы музычны 
тэатр-студыю.

Неабходныя патрабаванні: 
наяўнасць вакальных дад-
зеных, артыстычнасць, пла-
стычнасць, першасныя веды 
музычнай граматы. 

Узрост ад 7 да 13 гадоў.
Праслухоўванне адбудзец-

ца 11 верасня 2016 года ў 14.00 
у Вялікім тэатры Беларусі.

Вера ВІР.

ГДе эТО вИДАнО…

За наши деньги нам же 
вешают лапшу на уши

Ни дачи, ни собственного 
дома у меня нет. Выходные – 
свободные дни, люблю «пола-
зить» по разным сайтам. В том 
числе государственным.

В последнее воскресенье 
решил «прошерстить» закон «О 
республиканском бюджете на 
2016 год». Удивительные вещи 
открыл для себя. Оказывается, 
власти вешают нам лапшу на 
уши за наши же деньги. Мы 
платим налоги, а из них нема-
лая часть уходит на пропаган-
ду, главная задача которой, 
вы знаете, – промывка моз-
гов. Народу дается только та 
информация, которая способ-
ствует его зомбированию, гру-
бо говоря, оболваниванию.

Сколько, вы думаете, будет 
выделено из бюджета в 2016 
году на поддержание государ-
ственных СМИ? В эквивален-
те около 45 миллионов евро. 
Львиная доля из них – более 
36 миллионов – телевидению и 

радиовещанию.
Постановлением прави-

тельства определено 26 госу-
дарственных газет и журналов, 
которые имеют дотации из гос-
бюджета. Что интересно, в этом 
списке даже президентская 
газета «Советская Белоруссия». 
Всего же на периодическую 
печать и госиздательства пред-
усмотрено около трех с полови-
ной миллионов евро.

Нападая на негосудар-
ственные средства массовой 
информации, власти стара-
ются «укусить» их, обвиняя 
в получении заграничных 
грантов. Но это же, думается, 
капля в море по сравнению 
с той подкормкой, которая 
выделяется государственным 
СМИ, которые, повторяю, не 
правду доносят до народных 
масс, а только ту информацию, 
которая выгодна властям.

Эдуард КОНОПЛЯННИК.
Минск.

Эрдоган  
между  

прошлым и будущим
(Окончание. Начало в №64)

Анкара и Москва
Именно при Эрдогане отношения Турции 

и с западным миром, и с Россией обрели те 
очертания, которые мы все сегодня наблюда-
ем. Верный член НАТО, кандидат на вступле-
ние в Европейский Союз, Турция вела и ведет 
собственную игру. В том числе и в вопросах 
отношений с Россией.

Веками Российская и Османская империи 
соперничали за доминирование в регионе. 
За влияние на Кавказ и Крым. За доступ в 
Средиземное море из Черного. За политиче-
ское доминирование на Балканах. Воевали в 
XVIII веке. Воевали в XIX веке. Двенадцать 
войн. Лишь на короткий промежуток между 
двумя войнами ХХ века отношения между 
СССР и Турцией нормализовались, но запрет 
деятельности турецкой компартии опять при-
вел к напряжению. И несмотря на то, что 
во Второй мировой войне Турция соблюдала 
нейтралитет, в 1945 году Советский Союз 
предъявил к ней территориальные претен-
зии и потребовал права разместить в про-
ливе Дарданеллы свою военно-морскую базу. 
Отчасти это и подтолкнуло Турцию к всту-
плению в 1952 году в НАТО. В 1961 году 
президент Кеннеди разместил в Турции 
американскую военную базу. Далее начался 
Карибский кризис – Хрущев ответил разме-
щением советских ракет на Кубе. Мир оказал-
ся на грани третьей мировой войны.

Лишь в 1974 году председатель Президиума 
Верховного Совета СССР Николай Подгорный 
совершит визит в Турцию. И лишь 30 лет спу-
стя с визитом в Турцию прилетит Владимир 
Путин.

Это не было результатом политики чьих-
либо односторонних уступок. Анкаре и 
Москве нужно было договариваться. В кон-
фликте за Нагорный Карабах они поддержи-
вали разные стороны – в результате конфликт 
заморозился, а вместе с ним заморозилось и 
развитие региона. Турецкий рынок отдыха и 
услуг нуждался в притоке туристов, и Россия 
была в этом отношении крайне выгодным 
партнером. Турция была готова инвестиро-
вать в российскую экономику и предоставля-
ла рынок для сбыта газа. И Путин, и Эрдоган 
это понимали. Дело было вовсе не в сходстве 
темпераментов или политических программ. 
Да и сам Эрдоган, шаг за шагом прошед-
ший лестницу политической карьеры, вряд ли 
видел в Путине собственного двойника.

Газ, самолет и помидоры
В общем-то отношения как-то начали 

складываться. И складывались бы – если бы 
в 2014 году Владимир Путин не решил разы-
грать турецкую карту в борьбе с Западом. 
После провала проекта «Южный поток» 
Путин объявил о готовности «Газпрома» 
провести газопровод через территорию 
Турции. Политически это было выигрыш-
ным ходом: государство – член НАТО, но 
не член Евросоюза, вовсе не обязано было 
следовать курсом санкций, введенных про-
тив России Западом после аннексии Крыма. 
Но Турция всегда считалась патроном крым-
ских татар. И, не присоединяясь формально к 
режиму санкций, Турция вовсе не собиралась 
закрывать глаза на происходящее в регионе. 
Поэтому вначале Анкара выдвинула требова-
ния к «Газпрому» пойти на серьезные финан-
совые уступки и скидку на газ. Неизвестно, 
как бы развивался этот конфликт, если бы к 
нему не прибавилось «военное» измерение. 
Во время октябрьского визита 2015 года в 
Японию президент Эрдоган заявил о важно-
сти турецкого газового рынка для России и 
о тех потерях, которые Россия понесет, если 
договоренности не будут достигнуты. А уже 
в ноябре турецкими ВВС был сбит россий-
ский СУ-24, пересекший границу Турции с 
Сирией. «Турецкий поток» иссяк, даже не 
начав собственное «течение».

Результатом стал рост напряженности в 
отношениях на высшем уровне. Эрдоган и 
Путин обменялись очень жесткими выска-
зываниями в адрес друг друга. Российские 
телеканалы в течение буквально нескольких 
недель превратили Турцию в регион абсолют-
ной нестабильности, россиянам запретили 
летать туда на отдых, был приостановлен 
безвизовый режим. Турецкие фрукты были 
объявлены нежелательными на российских 
прилавках и в холодильниках.

Тем не менее критическими для турецкой 
экономики российские санкции не стали. А 
вот в политическом отношении роль детона-
тора сыграть они могли.

Армия против президента. 
Президент против 

исламистов
Напомним: Эрдоган не имел причин 

любить турецкую армию. В Конституции 
Турции были заложены нормы, легализовы-
вавшие вмешательство военных в политику. 
Армия была своего рода гарантом сохранения 
светского характера государства.

К 2016 году стало очевидно, что курс 
Эрдогана зашел в тупик. Переговоры о всту-
плении Турции в Европейский Союз не про-
двигались. На безвизовый режим с Турцией, 
граничащей с воюющей Сирией, единая 

Европа не слишком хотела идти: беженцев-
мусульман было много, турецкая община в 
Европе (прежде всего – в Германии) и без 
того росла. Теракт за терактом, сотрясавшие 
Европу, тоже пугали. Да и внутриевропейский 
экономический кризис никак не способство-
вал росту еврооптимизма у турок.

Кроме того, активизация сторонников 
радикального ислама в соседних государствах, 
победа – шаг за шагом – исламских партий в 
государствах северной Африки, не могли не 
пугать тех, кто был заинтересован в ослабле-
нии позиций слишком популярного прези-
дента в самой Турции. Вероятно, это и стало 
главным фактором армейского путча.

У армии были причины не любить своего 
президента. Эрдоган делал все, чтобы макси-
мально ограничить возможности армии вме-
шиваться в политику. И только активизация 
курдов в связи с сирийской войной вынудила 
его заключить пакт с генералитетом о взаим-
ной поддержке. 15 июля президент подписал 
закон об иммунитете военных за действия во 
время операций по обеспечению внутренней 
безопасности: командиров можно было при-
влекать к суду с согласия премьер-министра, 
солдат – с согласия губернаторов. Поскольку 
все эти должностные лица контролировались 
Эрдоганом, фактически под его контролем 
оказывалась и армия.

15–16 июля была предпринята попытка 
путча. Политических аналитиков поражало 
сходство с событиями августа 1991 года в 
СССР: президент в отпуске, начинается пере-
ворот, народ выходит на улицы, чтобы под-
держать законную власть. Но имела место 
и существенная разница. Если в 1991 году 
Михаил Горбачев был вынужден смириться 
с ликвидацией КПСС, то в 2016 году Реджеп 
Тайип Эрдоган использовал путч для борьбы с 
идейной исламистской оппозицией.

Будучи вполне верующим исламистом, 
Эрдоган вовсе не собирался содействовать 
превращению светской Турции в Турцию, 
где всем заправляли бы имамы. Пересмотр 
идейного наследия Кемаля Ататюрка не захо-
дил в его планах настолько далеко. Скорее 
ислам ассоциировался для Эрдогана с тра-
диционными мусульманскими ценностями. 
Радикальный же ислам представлял для него 
несомненную угрозу.

Вот почему, на наш взгляд, два июльских 
дня дали повод президенту зачистить не толь-
ко и не столько армию (тут все было понятно), 
сколько ту часть бывших своих сторонников, 
кто был недоволен недостаточными уступками 
религии. Вот почему главным противником 
был объявлен проповедник Фетхуллах Гюлен, 
живущий в эмиграции в США, а зачистки 
коснулись его сторонников в государствен-
ном аппарате и в идеологических и образо-
вательных учреждениях. Эрдоган фактически 
предотвратил уход Турции в сторону от того 
курса, который был начат Ататюрком и скор-
ректирован им самим. Можно лишь пред-
ставить себе ту государственную катастрофу, 
когда хорошо вооруженная турецкая армия 
контролировалась бы исламскими имами.

Запад есть Запад,  
Восток есть Восток

Дальнейшее мы все видели. Так же мол-
ниеносно Эрдоган сумел нормализовать и 
отношения с Кремлем. Турецкий лидер не 
собирался воевать на два идеологических 
фронта. Тем более что Путин позвонил ему 
и выразил свою поддержку. Эрдоган отве-
тил взаимностью: он попросил прощения за 
инцидент со сбитым самолетом, а турецкое 
правительство выразило готовность вернуть-
ся к проекту «Турецкий поток».

Эрдоган хорошо понимал, что делает. 
Западу не до него. Экономической поддерж-
ки от Евросоюза и США Турция не полу-
чит, а значит, нужно возвращаться к преж-
ней модели эксплуатации российского рын-
ка и к привлечению российских туристов. 
Политической поддержки явному наруше-
нию прав и свобод граждан на Западе тоже не 
получишь – значит, нужно демонстрировать 
наличие собственной позиции и готовность 
к изменению внешнеполитического вектора. 
Нужно развязывать себе руки.

Когда говорят, что два диктатора нашли 
друг друга, можно лишь ответить: они плы-
вут в одном направлении, но в разных лод-
ках. Жесткий, порой авторитарный Эрдоган 
вовсе не заинтересован в диктатуре как в 
средстве сохранения режима личной вла-
сти. Его интересует сохранение основ той 
Турции, которую он строит. Он не летает с 
журавлиными стаями и не ныряет в поис-
ках древних амфор. Он не целует мальчиков 
в животик и не преодолевает сотни кило-
метров за рулем разваливающегося на ходу 
автомобиля отечественного производства. 
У Эрдогана просто нет такой необходимо-
сти. Его авторитет основывается на другом 
– на репутации надежного государственного 
деятеля, не петляющего, подобно зайцу, по 
грязному снегу мировой политики. И даже 
если Эрдоган вдруг круто поворачивает, его 
избиратели точно знают: минует необходи-
мость – и полученный результат подтвердит 
правоту президента.

Сейчас необходимость пока есть. Будущее 
покажет, прав ли на данном повороте Реджеп 
Тайип Эрдоган.

Не зря же  
ее считают 
сердцем 
Европы…

Чешская Республика вхо-
дит в состав Европейского 
Союза с мая 2004 года. Член 
НАТО – с 1999 года.

Здесь произошла одна из 
самых спокойных революций 
XX века. До 1992 года Чешская 
Республика и Словацкая 
Республика были одним госу-
дарством – Чехословакией. В 
результате «бархатной рево-
люции» они мирно  раздели-
лись и стали независимыми.

Чехия имеет наиболее 
успешную и стабильную эко-
номику среди стран бывшего 
коммунистического лагеря.

Чехия – один из круп-
нейших производителей 
автомобилей в Центральной 
Европе. Родина такого миро-
вого автомобильного брен-
да, как Шкода, основанного 
в 1895 году в городе Млада-
Болеслав. Имеет историю про-
должительностью более ста 
лет и является одним из самых 
крупных и старых производи-
телей в этой области в Европе.

Средняя продолжитель-
ность жизни населения -- одна 
из высоких в Европе. У муж-
чин она составляет 74,4 года, у 
женщин -- 80,6 лет.

Известная достопримеча-
тельность  страны – Пражский 
град. Является самым боль-
шим замком в мире! Также он 
исполняет функции резиден-
ции президента страны.

Астрономические часы в 
Праге, в Старом городе, были 
названы одними из 12 самых 
красивых мировых часов! 
Они датируются 1410 годом, и 
пользуются большой популяр-
ностью среди туристов.

Чешская кухня может 
похвастать удивительным 
разнообразием мясных блюд. 
Страна – один из лидеров 

потребления мяса в Европе.
Один из основных источ-

ников дохода чешской эконо-
мики – туризм. В 2011 году 
Прага заняла шестое место 
в списке самых посещаемых 
городов Европы. 

Прага – один из немногих 
городов в Европе, которые 
оставались нетронутыми в 
течение многих веков, даже во 
время двух мировых войн. 

Во время Второй миро-
вой Прага была единственным 
городом, который не бомбили. 
Ходят слухи, что Гитлер хотел 
сделать ее культурной столи-

цей Европы.
Чехи могут похвастать 

самим высоким уровнем потре-
бления пива. В расчете на душу 
населения приходится в год свы-
ше 160 литров! Это абсолютный 
мировой рекорд. За чехами в 
рейтинге потребления пива идут 
немцы со 130 литрами.

Чешское пиво имеет дале-
кую и интересную историю. 
Первый пивоваренный завод 
был построен в 1118 году. На 
данный момент в Чехии функ-
ционируют наиболее продук-
тивные и современные заводы 
в мире!

Необычная карта
В 1537 году в Париже 

была опубликована необыч-
ная карта Европы. Ее основ-
ной изюминкой стало то, что 
эта часть света изображалась 
в облике испанской принцес-
сы. Стройную девичью шею 
украшали Пиренеи, на юбке 
расположилось все простран-

ство до Урала, а на левой руке 
разместились скандинавские 
страны. Но кому же принад-
лежало сердце благородной 
испанки? На груди у девуш-
ки – золотой медальон с изо-
бражением Богемии (Чехии). 
Не зря ее считают сердцем 
Европы!

«Подводники»
В Чехии люди, нажив-

шие свои богатства 
нечестным путем, подвер-
гались такому наказанию. 
Их сажали в железную 
клетку, подвешивали на 
тросе и опускали в холод-
ные воды реки Влтавы. 
После этого преступнику 
ничего не оставалось, как 
бежать мокрым по ули-
це, терпеть смех и крики 
прохожих: «Подводник!» 
Что в переводе с чешского 
означает «аферист», или 
«человек с подмоченной 
репутацией».

В чем секрет благосостояния?
В грамотно построенной 

экономической и финансовой 
политике государства. Здесь 
на широкую ногу постав-
лен малый бизнес, который 
составляет основу коммер-
ческих компаний в стране. 
К примеру, даже в Праге, 
которая является одним из 
самых больших городов реги-
она, можно встретить лишь 
несколько глобальных гипер-
маркетов и торговых центров.

Основная масса продукции 
реализуется через частные 
торговые лавки, что как раз 
и позволяет многим здешним 
жителям получать свой соб-
ственный стабильный доход. 
Государство в свою очередь 
получает в свое распоряжение 
налоги – источник постоян-
ного пополнения казны, что 
и требуется для грамотного 
ведения всех политических и 
экономических процессов.

Условия жизни
Мы не хотим представить 

эту страну как идеальный 
вариант для жизни. Это не 
так. В  Германии уровень жиз-
ни гораздо выше,  в Италии 
– древняя культура и  море, 
в Испании море и превосход-
ный климат и т.д. 

Однако и немецкие, и 
австрийские, и итальянские 
бизнесмены активно работают 
на чешском рынке, инвести-
руя значительные средства в 
недвижимость Чехии и в биз-
нес в Праге.

Лучшее место для инвестиций
Несмотря на то, что Чехия 

не может соблазнить ино-
странного инвестора среди-
земноморским климатом или 
альпийскими  горными пейза-
жами, но она является одним 

из лучших мест для 
инвестиций.

Огромным пре-

имуществом является то, что 
бизнес в Чехии можно вести, 
не привлекая местных граж-
дан к управлению чешской 
фирмой, принадлежащей ино-
странцам. Нет требований и 
по обязательной доле в устав-
ном капитале, принадлежащей 
гражданину Чехии. 

Сколько 
зарабатывают 

чехи?
Средняя  

заработная 
плата в Чехии 

составляет  
990 долларов.

Как живут бедные чехи?
По статистике, на аренд-

ную плату уходит 60% зара-
ботка среднестатистического 
небогатого чеха. Но при этом 
на оставшиеся 40% от зарпла-
ты можно прожить не голодая.

В Чехии нет такого поня-
тия, как нищий или олигарх. 
Понятия между бедным и 
богатым во много раз более 

сглажены, чем в России. 
В стране на одной и той же 
улице может располагаться 
дорогой ресторан и дешевое 
бистро. Государство не регу-
лирует жестко цены, поэтому 
можно найти магазины, где 
все либо очень дорогое, либо 
очень дешевое.

Простота  
и удобство

В Чехии можно найти 
оптимальный для своего зара-
ботка вариант не только с 
жильем и пропитанием, но и 
даже с модной и качественной 
одеждой. Здесь не принято 
хвастать брендовыми веща-
ми, на улице можно совсем не 
отличить богатого чеха от бед-
ного. Чехи свою успешность 
могут выделить при помощи 
деталей: качественная и доро-

гая обувь или часы. В одежде 
они предпочитают простоту и 
удобство. Они не видят смыс-
ла покупать дорогую, но неу-
добную вещь, особенно если 
это обувь.

Бедные чехи чаще всего 
не имеют своей машины, но 
так как в стране много людей 
передвигаются пешком, то их 
это совершенно не заботит. 
Здесь часто бывают пробки, 
поэтому пешеходы, бывает, 
приходят на место назначения 
быстрее, чем те, кто едет на 
машине.

Не оценивают друг друга по количеству денег
В Чехии человек любого достатка может 

получить хорошее образование, медицинское 
обслуживание (при наличии медицинской 
страховки), а также найти хорошую работу.

Чешский народ очень трудолюбивый и 
если ему не хватает на жизнь, то он будет 
искать новую работу. Именно поэтому поня-
тие бедный чех немного не подходит к чешско-
му человеку. Если чех беден, значит, его это 
полностью устраивает. В этой стране никог-

да никого не укоряют за отсутствие дорогой 
машины или своего дома, люди не оценивают 
друг друга по количеству денег.

Если вы собираетесь поехать отдохнуть в 
Чехию, но боитесь, что у вас слишком мало 
средств, чтобы отдохнуть на полную катуш-
ку, не расстраивайтесь, ведь Чехия открывает 
свои двери для всех. Для бедных и для бога-
тых. Чехия для каждого своя и она каждому 
дарит частичку себя.

Плюсы проживания
Транспорт ходит по расписанию 

(метро, трамвай, автобус), поэтому 
всегда есть возможность расплани-
ровать свой маршрут поминутно. 
(Например, дорогу от дома до аэро-
порта. ) 

На все виды транспорта единый 
проездной. Бесплатное образова-
ние. Низкий уровень преступности, 
криминала. Ощущение комфорта. 
Совершенно спокойно можно гулять 
ночью по центральным районам (раз-
ве что за исключением одного-двух). 

Высокая безопасность на доро-
гах. Уважение к пешеходам. 

Красивые виды города, хорошая 
природа, много возможностей для 
семейного отдыха. 

Как и во всей Европе, хорошие 
(низкие) проценты по ипотеке/кре-
диту; низкая стоимость б/у автомо-
билей. 

Более низкие цены на овощи и 
фрукты (в т.ч. экзотические) по срав-
нению с Россией. Хорошее, чистое 
метро. 

Развиты продажи через интер-
нет-магазины. 

Высокий уровень и доступность 
спортивных развлечений: фитнесс-
центры, горнолыжные курорты 
(лыжи, сноуборд), велосипедные 
дороги и т.п.

Большие возможности для туриз-
ма в ближайшие страны; небольшие 
расстояния; возможность улететь 
в соседнюю страну на выходные 
(в Париж, Рим, Амстердам, Вену, 
Берлин или Милан.

Низкий уровень бюрократии. 
Большое количество баров/пабов 

(сотни только в центре города). 
Хорошая инфраструктура райо-

нов. 

Минусы проживания
Общая медлительность и нежелание 

чехов выполнять заказы быстро и в срок.
Магазины и супермаркеты работают 

до 8 часов вечера, гипермаркеты до 9 
часов. На всю Прагу лишь пара кру-
глосуточных гипермеркетов в центре 
города. Круглосуточных магазинов в 
обычных районах нет. Есть вьетнамские 
мини-магазины, где цены в 2 раза выше 
и время работы до 10 часов вечера. 

Круглосуточных аптек нет (может, 
пара дежурных на всю Прагу. Кроме 
леденцов и витаминов без рецепта в 
аптеке практически ничего не купить. 

Постоянное ужесточение иммигра-
ционного законодательства, наличие 
дискриминационных законов, проблемы 
с очередями в иностранной полиции, а 
также плохой уровень сервиса в поли-
ции для иностранцев (например, нет 
сотрудников или желания у сотрудников 
разговаривать на английском языке – 

как хочешь, так и выкручивайся). 
Транспорт в выходные хоть и ходит 

по расписанию, но значительно реже, 
чем в будни. 

Есть пара криминальных районов, 
густо населенных цыганами (Жижков, 
например).

Скопление бомжей возле станций 
метро и в туристическом центре города.

В силу низкой процентной ставки в 
банках также низкий процент по вкладам.

Чехи любят втыкать палки в колёса 
на работе, если вы хоть как-то стараетесь 
работать лучше, чем они. 

Дорогая мобильная связь. 
Невысокий уровень сервиса в ресто-

ранах и барах.
Часто  дождливое лето с очень малым 

количеством солнечных дней. За солн-
цем надо ехать на юг.

Подготовил к печати  
Алесь ДРАБЧуК.

ФОТООКнО

У Шкоды случился очередной 
производственный юбилей – с конвейера 
завода в Квасинах сошел 18-милионный 
автомобиль, украшенный логотипом 
с крылатой стрелой. Интересно, что 
почти 3 миллиона авто из 18 чешская 
компания выпустила за последние 3 
года.

Юбилейным автомобилем Skoda 
стал универсал Superb в белоснежном 
цвете Candy. Чтобы увидеть 
18-миллионную машину чешской марки 
своими глазами, на завод в Квасинах 
впервые приехал Бернхард Майер, 
который прошлой осенью сменил на 
посту главы Skoda Auto Винфрида 
Фаланда.

Сейчас завод Шкоды в Квасинах 

переживает самую крупную за все 69 лет 
своего существования модернизацию. В 
ближайшие годы его производственная 
мощность вырастет до 280 000 
автомобилей в год. Помимо Yeti и 
Superb в Квасинах также планируют 
собирать новый кроссовер Kodiaq.

Шкода выпустила  
за всю свою историю 18 000 000 авто

Эти астрономические часы
Каждый турист считает своей 

священной миссией полюбоваться на 
старинные астрономические часы.

Средневековые башенные часы, 
установленные на южной стене башни 
Староместской ратуши, – третьи ста-
рейшие астрономические часы на свете, 
исправно функционирующие до сих пор. 

 Астрономический циферблат пока-
зывает старочешское, вавилонское, совре-
менное и звездное время. Часы указы-
вают восход и заход Солнца, положение 
небесных тел среди созвездий и лунные 
фазы. По сторонам от астрономическо-
го циферблата расположены движущиеся 
каждый час фигуры, среди которых выде-
ляется фигура Смерти в виде скелета чело-
века. Наверху по сторонам от центральной 
каменной скульптуры ангела два окошка, 
в которых каждый час, когда бьют часы, 

показываются 
фигуры 12 апо-
столов, сменяя 
друг друга. 
Над каменной 
с к у л ь п т у р о й 
ангела зависла 
фигура золото-
го петуха, кри-
чащего после 
процессии апостолов.

 С астрономическими часами связа-
но имя Яна Руже, или мастера Гануша. 
Он в 1490 году отремонтировал механизм 
часов и добавил нижний календарный 
циферблат и первую движущуюся фигуру 
– Смерть. Легенда гласит, что Гануш был 
настолько искусным мастером, что власти 
Праги ослепили его, чтобы Гануш не сде-
лал ничего подобного.

ПРАПАнОвА
Зрабіце,  

як у «Мацярыку»
Лёд, як кажуць, зрушыўся. 

Нарэшце і да нас дайшоў 
вопыт Еўропы. Я маю на ўвазе 
раздзельны збор бытавых 
адходаў, у тым ліку рэчаў, якія 
ўяўляюць вялікую шкоду для 
прыроды.

Днямі паехаў у сталічны 
супермаркет “Мацярык” 
за некаторымі будаўнічымі 
матэрыяламі. Узгадаў, што 
як толькі зойдзеш у магазін, 
то злева вісяць скрынкі для 
выкарыстаных электралямпа-
чак і транзістарных батарэек. 
А ў мяне якраз назбіралася 
і адных, і другіх па некалькі 
штук. Раней выкідваў у вядро 
з хатнім смеццем, а тут захапіў 
з сабой і кінуў у “Мацярыку” 
ў спецыялізаваныя скрынкі. 
Ведаю, што адтуль яны пойдуць 
на спецыяльную перапрацоўку. 
У мяне зніклі дадатковыя кло-
паты, а прыроднае асяроддзе не 
будзе забруджвацца шкоднымі 
адыходамі.

Прапаную павесіць такія 
скрынкі ва ўсіх магазінах 
рэспублікі, якія гандлю-
юць тымі ж лямпачкамі і 
батарэйкамі. Даўно пара па 
прыкладзе еўрапейскіх краін 
вырашыць праблему раздзель-
нага збору бытавых адыходаў.

Рыгор КАРАВАЙЧЫК.
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Р о З Г А Л А С

ПИСЬмА ИЗ ПРОвИнЦИИ

Л Ю С Т э Р К А

ЖуРнАЛИСТ веРнуЛСЯ ИЗ КОмАнДИРОвКИ

Рудницкие  
и их дети

Как дети, чьи отцы и матери лишились родительских прав, спасают белорусскую деревню?
Чем один из лучших детских домов в Гомельской области связан с личностью классика 

белорусской литературы Виктора Казько?
Что заставляет воспитателя этого дома годами не ходить в отпуск?

В поисках ответа на эти и другие вопросы корреспондент «Народной Воли» побывал  
в деревне Вильча Житковичского района.

«Интернаты надо 
было давно 

позакрывать»
Я еду в Вильчу вместе с 

директором Житковичского 
социально–педагогическо-
го центра Василием Лесько. 
Пока микроавтобус объезжа-
ет многочисленные ухабы и 
ямы (надо сказать, что за пре-
делами Житковичей и Турова 
и вдалеке от трасс дороги в 
районе плохие), мой собесед-
ник рассказывает о работе и 
немного о себе. Родился он 
в соседнем Столинском рай-
оне, недалеко от знаменитых 
Ольшан – огуречной столицы 
Беларуси. С 1990 года работал 
в житковичском интернате: 
воспитателем, замом по вос-
питательной работе, восемь 
лет был директором.

Чаще всего руководите-
ли любого ранга всячески 
хвалят свою работу (пусть 
и прошлую), но Лесько за 
годы службы стал убежден-
ным противником интер-
натов. “Их надо было давно 
позакрывать, – говорит он. 
– Это не то место, где дол-
жен воспитываться ребенок. 
Интернаты не нравились 
мне своей казарменностью. 
Ребенок живет в комнате, где 
находятся еще пять-шесть 
человек. Над ним стоит вос-
питатель, администрация. 
А что такое семья – ребенок 
не знает”.

Поэтому когда в “нулевые” 
годы власть сделала ставку на 
закрытие интернатов и пере-
дачу детей в детские дома 
семейного типа, Лесько был 
внутренне с этим полностью 
согласен. На Житковщине 
первый такой дом открыл-
ся в 2008 году. Кроме того, 
руководство Житковичского 
социально-педагогического 
центра забрало на родину 
всех детей из своего райо-
на, которые жили в Речице, 
Жлобине, Мозыре и других 
городах. “В нашем интерна-
те для них не было места, – 
говорит мой собеседник. – Но 
представьте, что с детьми 
захотят пообщаться биоло-
гические родители. Неужели 
все они поедут за тридевять 
земель?”

Детские дома семейно-
го типа можно считать гор-
достью региона. По словам 
Василия Лесько, в большин-
стве районов Гомельской 
области их по два, максимум 
– три, как на Петриковщине. 
А в Житковичском районе 
– шесть (правда, один сей-
час на ремонте). На данный 
момент в них живут 36 детей.

Откроем  
детдом –  
возродим  
деревню?

В деревне Вильча 
нас встречает Татьяна 
Рудницкая, которая вместе 
со своим мужем Василием 
являются родителями-вос-
питателями. Как рассказала 
мне Татьяна, они оба роди-
лись в соседней деревне 
Гряда. Потом она с семьей 
переехала в Вильчу, куда 
ради нее перебрался и буду-
щий муж. Иметь много детей 
было мечтой Рудницкой. Но 
после того, как у нее поя-
вился второй ребенок, ока-
залось, что больше рожать 
она не сможет. “Муж видел, 
что я тоскую, иногда пла-
чу и предложил поехать в 
приют и взять дочь, – рас-
сказывает Татьяна. – Долго 
искали девочку, которая была 

бы ровесницей нашей доче-
ри. Она уже выросла, замуж 
выходит”. Всего Рудницкие 
“выпустили” из своего дома 
пятеро детей. Теперь у них 
девять ребят (больше десяти 
нельзя по законодательству).

Кстати, размещение это-
го детского дома семейного 
типа в деревне не случай-
но. Ведь это еще и шанс на 
возрождение села. Вильчу, 
куда мы приехали в гости, 
трудно назвать неперспек-
тивным населенным пун-
ктом, но до успешного агро-
городка ей далеко. Раньше в 
Вильче жило немало людей. 
В последние годы кое-кто 
из пожилых уехал к своим 
детям в город. Впрочем, все 
их дома проданы под дачи. 
Продавщица в магазине 
работает на полставки, а 
сотрудница медпункта при-
езжает раз в неделю. Кроме 
детей из семьи Вильчицких 
других ребят в деревне нет.

Как говорит Василий 
Лесько, за счет этого дет-
ского дома живет и дерев-
ня, и Брониславская базовая 
школа, которая работает в 
соседней деревне (туда детей 
возят на автобусе). Всего там 
учится 25 детей из несколь-
ких таких домов. Школьники 
заканчивают девять клас-
сов, а потом определяются 
с будущей профессией или 
работой. Впрочем, для этого 
им надо уехать из деревни – 
работы там нет.

Что касается супруже-
ской пары Рудницких, то 
они официально оформлены 
родителями-воспитателями в 
отделе образования. Татьяна 
на ставку (по ее словам, она 
получает около 400 рублей), 
отец – на половину ставки. 
Кстати, в соседней России 
социальные приюты под-
чиняются управлению по 
труду и социальной защите. 
По мнению Василия Лесько, 
белорусский подход со став-
кой на структуры образо-
вания более правильный. 
“Белорусы работают как 
педагоги, а не как наемные 
сотрудники”, – говорит он.

 Впрочем, вернемся к 
Рудницким. У супругов есть 
и свой бизнес – агроэкоу-
садьба “Полесье”. Как гово-
рит моя собеседница, доходы 
с нее небольшие. Когда отды-
хают родственники или дру-
зья, денег с них она не берет. 
Скромная выручка идет в 
семейный бюджет.

Отдых – лучше, 
чем в районном 

центре
Детский дом семейно-

го типа открыли в деревне 
Вильча в апреле 2009 года. 
Любопытно, что его здание 
напрямую связано с исто-

рией белорусской литерату-
ры. После Второй мировой 
войны там находился дет-
ский дом, в котором жил 
будущий писатель Виктор 
Казько. Жизнь в Вильче мог-
ла вдохновить писателя на 
написание романа “Хроніка 
дзетдомаўскага саду”.

Детский дом в деревне 
закрылся в середине 1950-х. 
Здание отдали колхозу, там 
жили доярки. Потом они 
переехали, и дом несколько 
лет стоял полностью бесхоз-
ный. Как говорит Татьяна 
Рудницкая, от здания факти-
чески остались только стены. 

Семь-восемь лет назад 
в здании начался ремонт. 
В один из дней, когда вла-
дельцев не было дома (сель-
совет безвозмездно передал 
им здание, теперь оно явля-
ется собственностью семьи 
Рудницких), в деревню при-
езжал Виктор Казько, кото-
рый долго ходил по пусто-
му зданию с фотоаппаратом. 
Кстати, узнав, что писатель 
читает “Народную Волю”, 
Татьяна пригласила его в 
гости.

Действительно, посмо-
треть есть на что. Пять 
жилых комнат, широкие 
коридоры, на стенах карти-
ны, на полу или на кроватях 
видны игрушки (как объяс-
нила хозяйка, каждый ребен-
кок получает их на день рож-
дения. Часть игрушек уже 
лежит на чердаке, потому 
что не помещаются в ком-
натах). На просторном дворе 
(разумеется, за ограждения-
ми) живут козы, куры, кро-
лики, павлины (последние, 
купленные ещё малышами, 
обошлись в 200 долларов). 
Раньше жили фазаны, кото-
рых совсем недавно съела 
норка.

Во дворе установлены 
качели, которые подарил 
ирландский благотворитель-
ный фонд. В этой связи – 
ложка дегтя в большую боч-
ку меда. На следующий день 
после поездки в Вильчу я 
попал в центральный житко-
вичский парк культуры. Там 
увидел пустой бассейн без 
воды, несколько горок и каче-
лей, а также шелуху от семе-
чек рядом со скамейками. Из 
такого парка лично мне хоте-
лось убежать как можно ско-
рее. Я – без иронии – рад, что 
одна семья имеет прекрасные 
возможности для отдыха. Но 
неужели нельзя обеспечить 
такими условиями жителей 
почти 16-тысячного район-
ного центра?

Побывав  
в Доме  

престарелых…
Как девять детей Татьяны 

и Василия Рудницких  попа-

ли в Вильчу? Василий Лесько 
объяснил, что его центр 
отслеживает, как живут дети 
всего района. Если их роди-
тели не справляются со сво-
ими обязанностями, ребят 
вначале помещают в приют, 
где они могут находиться до 
полугода. Это время все заин-
тересованные службы (от 
органов соцзащиты до отдела 
образования райисполкома) 
предпринимают все, чтобы 
воссоединить их с родителя-
ми. По словам Лесько, за про-
шлый год к биологическим 
отцам и матерям вернулось 
92% детей. Остальные были 
переданы в дома семейного 
типа (если ребенку исполни-
лось десять лет – только с 
его согласия), а их отцы и 
матери лишены родительских 
прав. Сейчас решения своей 
судьбы в приюте ожидают 14 
человек.

Все эти полгода с детьми 
работают психологи и соци-
альные педагоги, которые 
определяют, в какой из семей 
ему будет лучше. Также суще-
ствует система патроната. В 
ее рамках на протяжении 
этого полугода ребенок попа-
дает в дом семейного типа на 
выходные или на каникулы. 
В приют приезжают и потен-
циальные родители-воспи-
татели. Таким образом они 
привыкают к своим будущим 
детям.

Как рассказывает 
Татьяна, у отдельных био-
логических родителей ее 
детей есть отклонения, пси-
хические заболевания. Чаще 
такие отцы и матери являют-
ся алкоголиками. Отдельные 
из них приезжают в Вильчу, 
другие не появляются года-
ми.

Неудивительно, что прак-
тически все дети начинают 
называть Татьяну мамой 
с первого дня. “Андрюша, 
Настя и Таня успели спро-
сить у меня об этом еще 
по дороге, не доезжая до 
дома, – говорит женщина. 
–  Единственное исключение 
– одна девочка назвала меня 
мамой на третий день после 
приезда. Но она уже ходила в 
шестой класс”.

Некоторые из воспитан-
ников Татьяны Рудницкой  
озлоблены на родственников, 
которые поставили на первое 
место алкоголь. Впрочем, моя 
собеседница старается, что-
бы ее дети полюбили и про-
стили своих биологических 
родителей. В качестве приме-
ра Татьяна рассказывает сле-
дующую историю: “Однажды 
мы пошли с ребятами в Дом 
престарелых. Они увидели, 
как эти бабушки сидят в оди-
ночестве и плачут, что дети 
их не навещают. Мои ребята 
растаяли. Приехали вечером 
домой, и я говорю: “Вот, неко-
торые из вас не любят своих 

мам. А вдруг она окажется 
в таком доме? Неужели вам 
будет жалко подать ей ста-
кан воды?”. После этого мно-
гие переоценили ситуацию”.

«Вконтакте» – 
только  

с восьмого  
класса

Как проходит обычный 
день в семье Рудницких? 
Разумеется, летом график 
свободный. В школьное вре-
мя дети находятся на заня-
тиях до четырех часов дня. 
Потом Татьяна дает ребятам 
время отдохнуть и побегать 
на улице. Затем дети садятся 
за уроки. Старшие при этом 
стараются помочь по хозяй-
ству.

К социальным сетям моя 
собеседница относится с 
осторожностью и разрешает 
регистрироваться там толь-
ко старшим детям, которые 
учатся в восьмом-девятом 
классах. Ее беспокоит и увле-
чение компьютерными игра-
ми. “Я много слышала исто-
рий о компьютерной зависи-
мости”, – говорит женщина. 
Дома есть четыре компьюте-
ра (по числу детских комнат), 
но времени на виртуальную 
жизнь у ее воспитанников 
не много. Максимум час-два. 
Рудницкая старается больше 
общаться с детьми вживую.

Любопытно, что за все 
годы своей работы женщина 
ни разу не проводила свой 
отпуск без детей. По зако-
ну семья Рудницких может 
на это время отдать детей 
в приют, а самим устроить 
себе релакс. Но на практи-
ке выходит по-иному: когда 
часть ребят уезжает в лагерь, 
остальные вместе с мамой 
остаются дома.

Я спрашиваю свою собе-
седницу о синдроме пси-
хологического выгорания. 
Неужели за столько лет не 
накопилось усталости? 
“Такие моменты еще не 
наступали, – говорит Татьяна 
Рудницкая. – Это была 
моя мечта: иметь столько 
детей. Почему я должна от 
них устать? Наоборот, они 
придают мне бодрость. Даже 
если мама приуныла, дети 
придут и ее пожалеют”.

Тот же вопрос о психоло-
гическом выгорании я поз-
же задал Василию Лесько, у 
которого свое объяснение: 
“Она же чувствует себя 
мамой этих детей. А какая 
мама отдаст ребенка дру-
гим людям?”. Чтобы боротся 
с психологическим выгора-
нием родителей-воспита-
телей, Лесько каждое лето 
организует на базе усадьбы 
Рудницких туристический 
слет. По мнению моего собе-
седника, выгорание возника-
ет, когда семьи замыкаются в 
себе. “Мы приглашаем детей 
и их родителей из всех дет-
ских домов семейного типа 
нашего района, – говорит 
Лесько. –  В первую очередь, 
чтобы между собой общались 
дети, а потом уже их мамы 
и папы”.

Взрослые любят спра-
шивать у детей, кем те хотят 
стать. Не стал исключением 
и кореспондент “Народной 
Воли”. Профессии звучали 
разные: ветеринарный врач 
и сотрудник милиции, повар 
и учитель, медработник. 
Сбудутся ли мечты ребят, 
покажет время. В любом 
случае из этого дома дорога 
детей к своим профессиям 
будет ближе.

Денис МАРТИНОВИЧ.
Житковичский район.

ЗАПРАшэнне

ПаКаласімся!
Якое прыгожае слова! 

Менавіта яно вызначыць 
галоўны змест фэсту, які 
пройдзе 27 жніўня а 16-й 
гадзіне ў знакамітым доме 
Якуба Коласа! Наладзіць та- 
кую імпрэзу вырашыў 
Дзяржаўны літаратурна-
мемарыяльны музей класіка. 
Ён прапануе правесці апош-
нюю суботу лета Года культу- 
ры пад заклікам: “ПаКаласімся!” 
разам у добрай кампаніі!”.

У гэты дзень апроч 
унікальнай атмасферы і 
гістарычных артэфактаў 
знакамітага гаспадара на 
Коласаву сядзібу завітаюць 
адметныя госці, мэта якіх – 
навучыць гасцей імпрэзы 
каліву свайго майстэрства. 
І абыдзецца гэты неацэнны 
творчы і адукацыйны досвед 
гасцям установы ўсяго ў 1 
рубель – дарэчы, акурат такім 
наміналам у свой час адзначыў 
бацька Якуба Коласа яго пер-
шы верш. 

Такім чынам, прайсці 
шляхам Якуба Коласа на 
Акадэмічнай, 5 і стаць 
удзельнікам майстар-класаў 
можна ўжо а 16-й гадзіне. 

Скульптар Павел Вайніцкі 
навучыць працаваць нават з 
самым нязграбным матэры-
ялам і рабіць з яго “трэш”-
скульптуры. Увага: матэрыял 
для іх можна прынесці з сабой! 

Скульптар-асілак Сяргей 
Кляшчук засведчыць, як 
за кароткі час стварыць 
драўляныя пластычныя 
фігуры нават навічку ў гэтай 
справе.

Ма с т а к  А н д р эй 
Дубінін распавядзе і пака-

жа, як звышрэалістычна 
выпісваюцца выявы рук і ног, у 
тым ліку на творах рэлігійнага 
зместу.

Мастак Алесь Квяткоўскі, 
гуру “мядовых” карцін, 
здзівіць сакрэтамі іх тэхналогіі, 
а поруч зладзіцца дэгустацыя і 
выстаўка-продаж мёду.

Гітарыст Леанід Нарушэвіч 
з гурта “Князь Мышкін” 
прадэманструе гітарную 
інтуітыўную імправізацыю.

Музыкант Уладзімір 
Дрындрожык навучыць 
“музыцы дажджу”, а яго калега 
– ігры на індыйскім духавым 
інструменце. 

Знакаміты і няўлоўны 
“Спеўны Сход” прызямліцца 
ля сядзібы ў цэнтры Мінска 
і абяцае навучыць правільна 
дыхаць і спяваць родныя песні 
– як народныя, так і на вершы 
Якуба Коласа. 

У праграме апошняй субо-
ты лета Года культуры і флэш-
моб ад часопіса “Мастацтва” 
пад назвай “Зрабі сваё 
“Мастацтва”!”.

А пасля адукацыйнай пра-
грамы гасцей сядзібы чакае 
прагляд кароткаметражных 
стужак маладых беларускіх 
рэжысёраў ва ўтульнай 
гасцёўні самога Якуба Коласа 
на другім паверсе сядзібы-
музея. 

Усім гасцям прапануецца 
гарбата з беларускіх зёлак з 
радзімы Якуба Коласа і маг-
чымасць напісаць жадан-
не пяром класіка. А першым 
пяці наведвальнікам яшчэ 
і эксклюзіўная экскурсія па 
таемных, у тым ліку і падзем-
ных, кутках дома-музея. 

ЗА РуЛЁм

Штраф  
да 42 рублёў

З 25 жніўня па 5 верас-
ня пройдзе традыцыйная 
акцыя Дзяржаўтаінспекцыі 
«Увага – дзеці!». У гэты час 
аўтамабілісты павінны нават 
у светлы час сутак уключаць 
блізкае святло фар або дзён-
ныя хадавыя агні. Інспектары 
лічаць, што так дзеці пасля 
летніх канікул хутчэй адапту-
юцца да інтэнсіўнага руху на 
дарогах.

Кіроўцам, якія падчас 
акцыі не ўключаць блізкае 
святло фар, будзе пагра-
жаць штраф да дзвюх база-
вых велічынь. Сёння гэта 
42 рублі, або 420 тысяч 
недэнамінаваных рублёў.

РэГіЁн
Сын замураваў 

пакой маці
Гісторыя, вартая п’есы 

Астроўскага, здарылася ў вёс-
цы Каробчыцы Гродзенскага 
раёна. У адным з дамоў 
жыла сям’я з трох чала-
век: пенсіянерка Аляўціна 
Івананаўна, яе муж і сын. 
Пасля разводу і раздзелу 
маёмасці дом быў падзелены на 
тры часткі. Паводле рашэння 
суда, пенсіянерка і яе сын былі 
павінны зрабіць два выхады 
на вуліцу, дабудаваць кухню і 
закласці праходы ва ўсе пакоі. 
Праз дзясятак гадоў, калі 
былы муж пенсіянеркі памёр, 
а сын раптам вырашыў заняц-
ца перабудовай. У выніку ён 
замураваў уваход у пакой маці, 
якая два тыдні была вымуша-
на жыць у суседкі. Тым часам 
рамонт працягваецца, калі ён 
скончыцца – невядома.

Цікава, што з юрыдычнага 
пункту гледжання, мужчына 
мае рацыю. Бо рашэнне суда 
тэрміну даўнасці не мае.

Васіль СТАСЕВІЧ.

ЖАХ!

Паляўнічы  
забіў рыбака

Гэтае неверагоднае здарэн-
не адбылося ў Маларыцкім 
раёне Брэсцкай вобласці каля 
ракі Асіпоўка.

«Мужчына прыехаў пары-
бачыць разам з бацькам і 
дачкой на раку, – расказала 
прэс-сакратар Дзяржаўнай 
інспекцыі аховы жывёльна-
га і расліннага свету Вольга 
Грамовіч.  – У нейкі момант ён 
адышоў ад кампаніі і апынуўся 
ў чароце. У гэты час паблізу 
знаходзіўся паляўнічы. Паводле 
папярэдняй версіі, ён зрабіў 
стрэл – дроб трапіла ў шыю 
39-гадовага рыбака, мужчына 
зваліўся ў ваду і загінуў «.

Грамовіч удакладніла, што 
прычынай трагедыі стала, хут-
чэй за ўсё, стральба па няяснай 
цэлі. Па словах Грамовіч, з мес-
ца здарэння паляўнічы з’ехаў. 
Супрацоўнікі праваахоўных 
органаў затрымалі яго ў ход-
зе ўведзенага плана «Сірэна». 
Паляўнічая стрэльба ў муж-
чыны канфіскавана, вядзецца 
следства.

СіТуАЦЫЯ

СТАЛіЦА

Нам усім патрэбна 
«Перамога»

У верасні пасля рэканструкцыі адкрыецца 
найстарэйшы кінатэатр Мінска

Кінатэатр «Перамога» 
ў Мінску быў пабудава-
ны па праекце архітэктараў 
Міхаіла Бакланава і Іосіфа 
Лангбарда – першым пасля 
вайны. Яго адкрыццё адбы-
лося ў лістападзе 1950 года. 
Будынак з’яўляецца помнікам 
архітэктуры ХХ стагоддзя і 
ўключаны ў спіс гісторыка-
культурных каштоўнасцяў 
рэспублікі.

З тых часоў кінатэатр 
парадкам састарэў, і перад 
«Белдзяржпраектам» горад 
паставіў задачу не проста 
асучасніць будынак, а перш за 
ўсё аднавіць яго гістарычнае 
аблічча і пры гэтым прывесці 
ў парадак яго тэхнічныя пара-
метры. 

Па архіўных здымках былі 
вывучаны фасад і інтэр’еры 
кінатэатра. Іх адновяць. Усе 
новыя прыбудовы з вуліцы 
Камсамольскай знясуць. На 

кінатэатры з’явяцца ліхтары ў 
стылістыцы сярэдзіны XX ста-
годдзя, а сам будынак зменіць 
колер з ружовага на высака-
родны шэры – як на оперным 
тэатры. На фасадзе з’явіцца 
рустоўка – аздабленне, якое 
сваім выглядам нагадвае 
цагляны мур.

У кінатэатры з’явіцца 
другая зала – на 80 чала-
век (на месцы падсобных 
памяшканняў рэстарана). 
Столі фае ўпрыгожаць ква-
драты з дэкаратыўнымі 
элементамі, з’явяцца люстры, 
таршэры, бра. Мазаічную 
бетонную падлогу заменяць 
гранітам. Што тычыцца мэблі, 
то яна будзе выканана на заказ 
па чарцяжах мэблі сярэдзіны 
XX стагоддзя. Камернасть 
«Перамогі» застанецца некра-
нутай, у ім працягнуць паказ 
артхаусных фільмаў.

Кірыл БуБНОЎ.

Василий коваленок, птицелов: 

«В жизни, как в фотоохоте:  
неделю в засаде и пусто.  

А потом как попрет…»

Беларус выпівае 
ў сярэднім  

48 літраў піва, 
немец – 140

Сярэдні беларус цяпер п’е 
каля 48 літраў піва ў год.

– У Польшчы – 90 літраў, 
у Літве – 76. Гэта значыць, 
мы нават на фоне нашых 
суседзяў спажываем яго менш 
за ўсё, таму што ў нас лёг-
кадаступна моцнае спіртное. 
А там усё робіцца для таго, 
каб павялічыць долю слабага 
алкаголю піва, добрага несура-
гатнага віна, – цытуе генды-
рэктара кампаніі “Крыніца” 
Аляксандра Кіжука інтэрнэт-
выданне Myfin.by.

Кіжук упэўнены, што 
патэнцыял нашага рынку 
вялікі.

– Думаю, Беларусь без пра-
блем дарасла б да 80 літраў. 
І здароўе нацыі ад гэтага не 
пацерпіць. Зразумела, што 
празмерныя дозы і піва, і віна, 
і гарэлкі шкодныя. Але ў разум-
ных колькасцях – не. У Германіі 
140 літраў на чалавека, і ніхто 
не кажа пра тое, што нацыя 
співаецца, – аргументаваў 
кіраўнік “Крыніцы”.

Журналист «Народной Воли» Елена Молочко продолжает делиться  
своими впечатлениями от встреч в Шарковщинском районе.

У каждого времени свои 
любимые профессии. Сейчас 
популярны менеджеры, 
дизайнеры, айтишники, бан-
киры. Политики, само собой. 
Скромная работа фотографа 
в районном Доме быта никак 
не предполагает славы и вни-
мания. Тем не менее фото-
граф Василий КОВАЛЕНОК 
известный в республике спе-
циалист. Он – лучший пти-
целов страны. Только перна-
тых Василий ловит не в сети, 
а в объектив. В.Коваленок 
– член общества «Ахова 
Бацькаўшчыны», победитель 
последнего, VI национально-
го чемпионата по фотобер-
дингу, который проходил в 
начале лета в Бресте: за 300 
минут смог сфотографиро-
вать 59 видов птиц. Встречу с 
таким человеком, настоящим 
профессором окружающей 
среды, я посчитала просто 
подарком судьбы. 

– Какие качества харак-
тера нужны, чтобы так мет-
ко фотографировать птиц, 
как вы считаете? 

– Усидчивость и наблю-
дательность. Едешь на место 
ночью, ставишь палатку и 
засидку, ждешь птиц часов 6 
или 8. А журавли, которых 
я, например, люблю снимать 
осенью, могут сесть в конце 
поля, так далеко, что ты ухо-
дишь пустой. В прошлом году 
хотел орланов поснимать, 
заметил, что они прилетали 
кормиться павшим лосем. С 
вечера занял позицию, поста-
вил рядом с пищей палатку… 
А утром орланы не прилете-
ли! Бывает и такое.

– Да, в таких случаях 
хочешь не хочешь станешь 
философом. А о чем вы 
думаете, когда часами ждете 
в одиночестве свою фотодо-
бычу?

– Ну, бездельничать не 
приходится. Наблюдаешь 
журавлей, а здесь как раз 
может косуля пробежать или 
какой-нибудь хищник – тоже 
интересно. Чтобы вообще 
ничего не было, такого в при-
роде не бывает, лес постоянно 
в движении. 

– Вы, наверное, вообще 
по натуре человек уравнове-
шенный.

– Стараюсь.
– от природы заряжае-

тесь?
 – Конечно. Снимать 

животный мир очень сложно, 
это только кажется – поду-
маешь, птичку щелкнуть! 
Зимой, бывает, в сугробе или 
в стогу лежишь часами, что-
бы подкараулить лисицу, что-
бы она подошла как можно 
ближе. Или на суку на одной 
ноге стоишь, не шелохнешься 
– барсука ждешь. Я ведь не 
только птиц снимаю.

– А как вас жизнь при-
вела именно к увлечению 
птицами? 

– Все с  детства, первые 
познания давал отец-меха-
низатор. Я вырос возле зна-
менитого озерно-болотного 
заказника «Ельня». Однажды 
зимой в наше окно удари-
лась птичка. Отец, человек 
не сильно образованный, 
но птиц знал, сказал, что в 
наших краях называется она 
«странатка» – по-русски, 
овсянка обыкновенная. Она 
погибла, хоть мы ее в дом 
принесли… Не выходили. С 
того случая я стал птицами 
интересоваться, вниматель-
но наблюдать за природой. 
Другие смотрят на витрины, 
а я больше на деревья – где, 
кто пискнул. 

– Тогда ответьте, снегири 
в Беларуси еще водятся? В 
городе не видела их сто лет…

– У нас в деревню снегири 
все время прилетают! Птичка 
лесная, появляется только 

зимой. А вам, значит, надо 
во дворе больше кормушек 
вешать. 

– Хорошее замечание. 
– Заготовить сейчас кали-

ну, рябину, и зимой класть 
ягоды в кормушку. Они их 
очень любят. Засушите с вет-
ками где-нибудь на дачном 
чердаке… Потом гроздья-
ми вешайте. Яблоки снегири 
тоже хорошо едят.

– Покупными кормушка-
ми можно пользоваться?

– Можно. Главное пра-
вильно повесить, чтобы был 
хороший подлет на открытом 
месте. 

– Мне кажется, люди, 
которые изучают птиц, 
очень романтичные и неж-
ные.

– Нежные и пушистые, 
говорите? Только свои кры-
лышки я в стирку сдал, а 
нимб мой на подзарядке.

– Может быть, вам следо-
вало идти на биофак? Ближе 
к природе?

– Когда я учился  в стар-
ших классах, у нас в шко-
ле была просто эпидемия 
фотографирования. Меня 
так захватило… И до сих 
пор не отпустило. Вот и 
пошел учиться на фотогра-
фа. Родители купили мне 
«Вилию». Не сильно крутой 
аппарат, не «Canon», как у 
меня теперь, но работал дол-
го.

– обычно в сельской 
школе ребята выбирают спе-
циальности, которые при-
носили бы серьезный кусок 
хлеба, а фото все-таки про-
фессия творческая, нена-
дежная. 

– Наверное, я родился 
творческим. Да и родители 
были не против. Учился в 
Витебске в училище. А парал-
лельно шли птицы – всю 
жизнь.  

– Скажите, что сейчас 
птицам угрожает боль-
ше всего? Их раньше было 
больше? Вот в вашем дет-
стве, например.

– Каких-то больше, каких-
то меньше. Если брать сорок, 
то они почти все улетели 
из деревни в город – самая 
заметная миграция. А на 
севере Беларуси стало мень-
ше белой куропатки и гагары.

– Гагары? То есть север-
ные птицы потихоньку 
ушли от нас, потому что кли-
мат стал теплее?

– Да, гагара ушла от нас 
еще выше на север. Зато ста-
ли появляться южные виды 
птиц – результат глобально-
го потепления. В этом году я 
наблюдал шилоклювку, а бук-
вально на той неделе золоти-
стую щурку нашел. Раньше 
она считалась южным видом, 

а теперь прилетает и к нам. 
Райской красоты птичка, 
питается шершнями и круп-
ными осами. 

– Вы победитель наци-
онального чемпионата по 
фотобердингу – фотографи-
рованию птиц. А вот припи-
ски на ваших соревнованиях 
бывают? 

– А зачем? Смысл? Не-а. 
Мы все по-честному. А то 
потом совесть замучает.

– Как же увидеть малых 
пташек среди густой листвы?

– Мы просчитываем 
добычу заранее. Сначала 
читаем карту, видим: речка 
или болото. Кто там может 
быть? Утки. Идем и при-
слушиваемся к звукам. Глаз, 
конечно, наметанный нужно 
иметь. И везение. 

– Какая птица вам боль-
ше всех нравится?

– На данный момент 
золотистая щурка. Щурка-
пчелоедка.

– А удоды? Название гру-
боватое, но зато оперенье…

– Красавцы с ирокеза-
ми… Их численность у нас 
даже увеличилась. Как птич-
ку вычислить? Если птичка 
корм несет, значит, где-то 
рядом гнездо. Надо идти за 
ней. Может, повезет сра-
зу. А может, и через неделю.  
Сначала смотрится направле-
ние, куда летит раз, другой. 
Потом высчитывается ква-
драт – он может быть сто на 
сто метров. А может – двад-
цать на двадцать. Методики 
разные есть. 

– Бывало, что хищные 
птицы нападали на вас?

– Нападали. Совы осо-
бенно. Я когда-то увлекался 
кольцеванием, и серая нея-
сыть сильно, до крови поца-
рапала руки. И перчатки 
не спасли. Неясыть вообще 
любит атаковать сзади, может 
такой подзатыльник дать, что 
и с дерева упадешь.

– это ж каким трениро-
ванным надо быть! А ястре-
бы, соколы? С ними не всту-
пали в конфликт?

– Ну зачем же? С ними у 
нас пакт о ненападении. Мы 
ж мирно с ними… Я к ним в 
гнезда тоже заглядывал, мир-
но объяснял: закольцую и все. 
Но лучше птичек в гнезде не 
тревожить, потому что неко-
торые из них потом бросают 
своих птенцов, свою кладку. 
Над гнездом ведь надолго 
остается запах человека, и по 
нему его может обнаружить 
хищник. Или собака… И пти-
цы-родители не хотят тратить 
силы на такое гнездо.

– Природа так рацио-
нальна.  

– Поэтому птенцов, кото-
рые весной выпадают из гнез-

да, никогда не надо брать на 
руки. Дело в том, что они 
не выпадают – они растут 
и выпрыгивают на траву, и 
взрослые их потом докармли-
вают. Но люди у нас «мило-
сердные»: ловят птенчика и 
что дальше? Начинают кор-
мить хлебом. А этого делать 
категорически нельзя! В хлебе 
– соль, дрожжи, верная поги-
бель для пернатых. Птичкам 
нужны мушки, насекомые, 
семена какие-нибудь. Я долго 
изучал виды птиц по кни-
гам, прежде чем пойти в лес с 
фотоаппаратом.

– Какая птица заняла у 
вас больше других время для 
изучения? Какую труднее 
всего найти в лесу?

– Редких птиц из Красной 
книги. Взять дербника – соко-
лок небольшой, отважный 
и ловкий охотник. Чтобы 
привлечь его, я начал делать 
искусственные гнезда. И 
помогло. Прилетел, нормаль-
но живет. 

– Какой птицы вы давно 
не видели? Даже тревога у 
вас из-за этого в душе?

– Давно не видел змеея-
да. Его можно назвать утон-
ченным гурманом, питается 
змеями, чаще всего гадюками. 
Обычно на верховых боло-
тах гнездится. Но поскольку 
болото наше «Ельня» перио-
дически горит… Потепление, 
зимы малоснежные, воды 
остается мало. Сухо. Да и 
мало ли отчего загорается… 
Может быть, бутылка лежала, 
луч в стекле преломился… И 
такой вариант не исключен. 
Вижу змееяда весной, осенью 
в пролете… Но гнезда давно 
не находил.

– Как бы вы хотели, что-
бы жизнь ваша шла дальше?

– С птицами! Я выбрал 
свою колею и до последнего 
буду фотографировать. А ког-
да не смогу, буду наблюдать 
их через окно.

– А людей разве не 
труднее фотографировать? 
Чисто психологически…

– Зачем скандалить? Надо 
находить компромисс. Я могу 
и десять раз перефотографи-
ровать, мне не жалко. Потом 
клиент все равно покажет на 
первое фото – уже проверено 
опытом. Что ж делать, фото-
графия – один миг из жизни. 
И на самом деле все зависит 
от внутреннего настроя чело-
века. Ему кто-то нагадил, ему 
плохо – какое лицо на фото? 
Я уже ничего не сделаю, толь-
ко анекдот могу рассказать, 
чтобы развеселить. Но не 
каждый может понять… 

– Вот поделитесь, как 
люди стали в последние 
годы жить: хуже или лучше? 
Ваши субъективные ощуще-

ния?
– Лично я как жил, так и 

живу. Невзирая на проблемы. 
Хлеб есть, картошка есть. А 
что еще надо?

– Ну, масло с икрой. 
– Я икру никогда не ел, 

так, знаете, как-то все равно. 
Кабачковую – ее, пожалуйста. 
У меня грядки рядом с соб-
ственным домом. А на усадь-
бе живут двадцать видов 
птиц! Скворцы – восемь  пар. 
Ну, естественно, скворечники 
сделал для них, также доми-
ки для синиц, для мухоло-
вок. Соловьи живут рядом, 
в низине у речки. Но я еще 
специально высадил аллею 
можжевельника, так что рано 
или поздно соловей и там 
заселится. Он любит можже-
вельник. 

– А какое настроение 
сейчас у людей? Жалуются, 
что стало жить труднее?

– Жалуются только гуль-
таи.

– Сурово. Все ваши близ-
кие, друзья держат большие 
хозяйства?

– Да. Огороды, куры, 
коровы, свинки… Все есть. 
А чего нету, руками сдела-
ем. Или посадим – вырастет. 
Когда-то я вырезал по дереву, 
потом вышивал крестиком. Я 
разносторонний.

– Мелкая моторика очень 
полезна для сосудов голов-
ного мозга. Но вот скоро 
выборы. Пойдете голосо-
вать?

– Конечно. Пойду досроч-
но, чтобы на выходные уйти в 
лес птичек поснимать. 

– А на что вы ориентиру-
етесь, когда выбираете, кому 
отдать свой голос: возраст, 
профессия кандидата?

– Я смотрю на биографию: 
чем занимался? И прогно-
зирую. Вот ко мне приходит 
человек фотографировать-
ся, так я даже по внешнему 
виду вижу, какой он. Так что 
и про кандидата в депутаты 
могу заранее сказать, будет 
он работать в палате или не 
будет. 

– Как правило, кандида-
ты из независимых партий, 
движений у нас не попадают 
в парламент. Как вы думае-
те, почему? 

– Слабо стараются, я так 
думаю. Пусть учатся: сегодня 
не получилось, завтра полу-
чится. У нас есть немало 
людей, которые поддержива-
ют оппозицию. Лес разный 
и люди тоже разные, у каж-
дого свои мысли и желания. 
В жизни, как в фотоохоте: 
сегодня птичку не снимешь, 
завтра не снимешь, неделю 
ходишь – пусто. А потом как 
попрет! Что аж флэшки не 
хватит.

“Выбраныя творы” 
Наўроцкага толькі што – праз 
чатыры гады пасля смерці 
аўтара – упершыню выйшлі 
ў вядомай серыі “Беларускі 
кнігазбор”. Алесь Наўроцкі, 
як і большасць класікаў 
нашай літаратуры савецкага 
часу, выхоўваўся ў звычай-
най сям’і з вёскі. З юначых 
гадоў адчуў у сабе здольнасць 
да прыгожага пісьменства, 
але вучыцца пайшоў не на 
філалогію ці журналістыку: 
яго жыццёвым выбарам стала 
прафесія ўрача. Закончыўшы 
Мінскі медыцынскі інстытут, 
ён тры гады адпрацаваў у 
вясковай бальніцы на роднай 
Гомельшчыне. Ужо на той час 
у яго даробку быў выдадзены 
ў Мінску паэтычны зборнік 
“Неба ўсміхаецца маланкамі”. 
І ўжо ў гэтай дэбютнай кнізе 
можна знайсці радкі, якія, 
акрамя яго, па-беларуску, 
бадай што, не напісаў бы ніхто:

Што ні дзень я ўсё болей 
іржою заростаю,

Дождж абгрыз мяне, 
камень вытупіў

Лязо вострае.
Я валяюся пад яблыняй,
Пасаджанай мною 

ў асеннюю ліставерць.
На яе пазіраючы,
Лягчэй сустракаю смерць.

(Верш “Рыдлёўка”, 1957.)
З публікацыяй вершаў у 

Алеся Наўроцкага справа ішла 
больш ці менш нармальна. 

Што праўда, наступная паэ-
тычная кніга “Гарачы снег” 
чакала сваёй чаргі шэсць гадоў, 
але гэтыя чаканні не ідуць 
ні ў якое параўнанне з тымі 
дзясяткамі гадоў, на працягу 
якіх Наўроцкі пісаў, перапіс-
ваў і спрабаваў праціснуць 
у друк свае празаічныя тво-
ры. У 1978 годзе ён (працу-
ючы ў гэты час урачом “хут-
кай дапамогі” ў Мінску) 
публічна выступіў супраць 
злоўжывання савецкімі 
карнымі органамі псіхіятрыяй 
у барацьбе з дысідэнтамі, 
выйшаў з Саюза пісьменнікаў 
і, як таго трэба было чакаць, 
праз нейкі час сам апынуўся ў 
“псіхушцы”. Потым былі спро-
бы эмігрыраваць і непахісная 
вера ў тое, што свае не 
ўхваленыя цэнзурай творы ўсё 
такі ўдасца апублікаваць.

 Пасля краху КПСС і 
СССР Наўроцкага зноў сталі 
друкаваць, але так стала-
ся, што і ў гэты час да чыта-
ча трапіла не ўсё. І вось у 
кнігазбораўскім выданні, пра 
якое тут ідзе гаворка, упер-
шыню публікуюцца напісаныя 
яшчэ ў 1960-я гады аповесць 
“Дома” і раман “Прыпяць”. 
Шчыра скажу, што, хоць іх 
аўтара цяпер няма сярод 
жывых, на маю думку, ёсць усе 
падставы намінаваць гэтыя 
творы на наступную прэмію 
імя Ежы Гедройца – за най-
лепшы твор беларускай прозы, 

апублікаваны ў папярэднім 
годзе. 

Нявысмактаныя з паль-
ца сюжэты, палёт аўтарскай 
фантазіі, арыгінальная і бага-
тая мова, а галоўнае – глыбокі 
і крытычны погляд на эпоху 
і яе людзей, у нечым могуць 
даць фору нашым жывым 
класікам. У аповесці “Дома” 
паказваецца дзейнасць савец-
кай партыйна-бюракратыч-
най машыны, якая ставіць 
на мяжу галоднай смерці тых 
калгаснікаў, якія з прычыны 
сваёй галечы адмаўляюцца 
ўдзельнічаць у падпісцы на 
савецкія аблігацыі.

Раман “Прыпяць” – шмат 
у чым біяграфічны  – таксама 
разбівае міфы пра савецкі, ужо 
саўгасны, “рай”, а галоўнае, 
развенчвае знаёмы з твораў 
таго ж Івана Шамякіна пры-
харошаны вобраз аддана-
га савецкага “першапра-
ходцы светлай будучыні”, 
які нават у сне бачыць сябе 
ўвасабленнем палажэнняў 
“Маральнага кодэкса будаўні-
ка камунізму”… Самае ж важ-
нае тое, што гэтую кнігу про-
ста цікава чытаць!

Застаецца дадаць, 
што выданне “Выбраных 
твораў” Алеся Наўроцкага, 
якое з’явілася на паліцах 
кнігарняў, падрыхтаваў паэт і 
літаратуразнаўца маладзейша-
га пакалення Віктар Жыбуль.

Лявон КуБЛІЦКІ.

ДуХОЎнЫ СКАРБ

Забыты 
класік

ФОТАФАКТ

У гасцях  
у лепельскага Цмока

У Лепелі прайшоў трэці па ліку фестываль 
міфалогіі “У госці да лепельскага Цмока”. У 
гэтым годзе ён набыў міжнародны статус. У ім 
прынялі ўдзел госці з Латвіі, Індыі, Японіі ды 
іншых краін.

Падчас фестывалю прысутныя маглі 
паспрабаваць нацыянальныя беларускія 

стравы і напоі, набыць сувеніры і адзенне 
з нацыянальнай сімволікай. Лідар этна-
гурта “Vuraj” з усімі жадаючымі развучыў 
беларускія песні і танцы. Аматары індыйскіх 
танцаў таксама атрымалі майстар-клас ад 
прафесійнага харэографа з “Балівуда”.

СЛЫшАЛИ?

Замахнулись на производство черной икры
Как сообщает вестник 

Национальной академии наук 
Беларуси, уже более десяти лет 
наши ученые ведут работу с 
веслоносом – представителем 
осетрообразных. Два маточ-
ных стада общей численностью 
более 300 особей содержатся в 
рыбхозе «Селец» Березовского 
района, а также в подсобном 
хозяйстве Института рыбно-
го хозяйства НАН Беларуси 
– в хозрасчетном рыбоводном 

участке «Вилейка». Если сам-
цы толстолобика созревают на 
4–5-м году жизни, то веслоно-
сы – в 12–13 лет. И белорусские 
осетровые уже готовы стать 
папами. А вот женские особи, 
как и все осетровые долгожи-
тели, созревать не торопятся. 
Ученые ожидают, что самки 
могут достичь половой зрело-
сти в ближайшие год-два. Вот 
тогда и пойдет икра! А может, 
и не пойдет. 

Ученые осторожно отно-
сятся к веслоносу как к постав-
щику черной икры, но призна-
ются, что это перспективный 
вид. И деликатесным продук-
том надеются обеспечить не 
только внутренние потребно-
сти республики, но и осущест-
влять экспортные поставки. 
Например, на мировых биржах 
за зернистую икру веслоноса 
сейчас просят около 600–700 
долларов за килограмм.

КАЗуС

Равінаў не пусцілі ў Беларусь 
Міжнародная дэлегацыя 

з 500 равінаў напраўлялася 
ў Ліёзна, каб прыняць удзел 
у калектыўнай малітве 
і наведаць мемарыял 
“Адаменская горка” ў 
беларускім горадзе. Але іх 
спынілі расійскія памежнікі.

Справа ў тым, што 
іудзейскія святары з 30 краін 
Еўропы –  удзельнікі кангрэса 
равінаў Еўропы, які праходзіць 
з 18 па 26 жніўня ў Маскве. 
22 жніўня равіны выехалі са 

Смаленска ў Ліёзна, аднак на 
мяжы з Беларуссю іх спынілі 
супрацоўнікі памежнай 
службы ФСБ Расіі. Паколькі 
большасць сябраў дэлегацыі не 
маюць ні расійскага, ні белару-
скага грамадзянства, то на іх 
не распаўсюджваецца дзеянне 
палажэнняў аб перасячэнні 
мяжы грамадзянамі Саюзнай 
дзяржавы. Таму трапіць у 
Беларусь з Расіі яны могуць 
толькі праз міжнародныя пун-
кты пропуску.

У беларускім Дзяржаўным 
памежным камітэце ў сваю 
чаргу звяртаюць увагу на тое, 
што большасць дэлегатаў не 
мелі беларускай візы. Калі б 
яны прыбылі ў нашу краіну 
праз міжнародныя пун-
кты пропуску, напрыклад, 
прыляцелі ў Нацыянальны 
аэрапорт Мінск, то яны 
маглі б атрымаць дазвол на 
ўезд у краіну. На расійска-
беларускай мяжы такіх 
пунктаў няма.
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К А Л е й Д А С К о П

Недаплылі, 
недабеглі, 

недакінулі?

Виталий 
ГарбуЗоВ

ОТКРЫТЫм ТеКСТОм

Чарговая летняя 
Алімпіяда стала здабыткам 
гісторыі. Для суверэннай 
Беларусі гэта выступлен-
не самае горшае ў гісторыі 
– нашы атлеты заваявалі 
толькі дзевяць медалёў. 

Да такога выніку мож-
на ставіцца па-рознаму. Для 
спецыялістаў з аналітычнай 
групы пры Міністэрстве 
спорту і турызму ён быў 
прадказальным: экпер-
ты прагназавалі, што з 
Бразіліі беларусы прывя-
зуць 7–8 медалёў. А вось для 
старшыні Нацыянальнага 
Алімпійскага камітэта 
краіны выступленне 
беларусаў наўрад ці стала 
цалкам задавальняючым. 
Аляксандр Лукашэнка, 
які даволі даўно на 
безальтэрнатыўнай асно-
ве ўзначальвае не толькі 
краіну, але і НАК Беларусі, 
захоўваў маўчанне цягам 
першага алімпійскага тыдня.

За гэты час там, у 
Бразіліі, чыноўнікі бела-
рускай дэлегацыі паспелі 
запанікаваць – за шэсць 
алімпійскіх дзён медаль-
ная скарбонка нацыя-
нальнай каманды была 
пустая. Для выпраўлення 
сітуацыі на месцы было 
зроблена некалькі захадаў. 
Па-першае, у лепшых тра-
дыцыях савецкай камандна-
адміністрацыйнай сістэмы 
была склікана тэрміновая 
нарада, дзе кожнаму спар-
тсмену было даведзена: трэ-
ба змагацца за самы высокі 
вынік. Нібыта раней нашы 
атлеты гэтага не ведалі. 
Па-другое, да беларускай 
зборнай быў выкліканы 
святар, які заклікаў нам на 
дапамогу вышэйшыя сілы. 

Што з гэтага спрацава-
ла: боязь чыноўнікаў згубіць 
уласныя крэслы ці Божая 
дапамога, сказаць цяжка, 
аднак «медальная засуха» 
для беларусаў скончылася. І 
тады Аляксандр Рыгоравіч 
не стрымаўся і выказаўся. 
У сваім непаўторным 
стылі:  «Некаторыя паказ-
ваюць вынікі горшыя, чым 
да Алімпіяды пры адбо-
ры. Чаго паехалі»? Можа, 
менавіта такі пасыл, на дум-
ку старшыні НАК, павінен 
быў разняволіць беларускіх 
атлетаў, але нешта падказ-
вае, што выйшла наадварот. 
Бо прынцып «спорт па-за 
палітыкай» у нашай краіне 
не працуе. Айчынныя спар-
тсмены, якія выступаюць 
на значных міжнародных 
спаборніцтвах, заўжды 
азіраюцца на чыноўнікаў і 
на кіраўніка дзяржавы так-
сама: «А што ён скажа, а што 
будзе ў выпадку правалу»? 
Такіх прыкладаў шмат: пас-
ля няўдачы на адным з топ-
турніраў нашай хакейнай 
зборнай кімсьці з гаспадароў 

высокіх кабінетаў было 
заяўлена, што наш варатар 
павінен быў «лавіць шайбу 
зубамі», бо дзяржава ўклала 
грошы, а раз вынік дрэнны, 
то і сродкі гэтыя трэба вяр-
нуць. Пасля мінулай летняй 
Алімпіяды, якая была на 
той момант самай немедаль-
най, Аляксандр Лукашэнка 
таксама шукаў вінаватых, 
абяцаў з усімі разабрацца 
і перагледзець падыходы 
дзяржавы ў спартыўнай 
сферы.

Прайшлі чатыры гады. 
Вынік стаў яшчэ горшым 
і напярэдадні чарговага 
Алімпійскага сходу рызыкну 
выказаць меркаванне, што 
разбор палётаў будзе падоб-
ным: «Дзяржава вам дала гро-
шы, а вы не апраўдалі даве-
ру... Вінаватыя будуць пакара-
ны». Пошук вінаватых – гэта 
своеасаблівая фішка нашага 
палітычнага ды і спартыўнага 
кіраўніцтва. І пошук гэты, 
як правіла, заканчваецца 
так: мы, чыноўнікі, усё для 
вас робім, а вы, спартсме-
ны, вінаватыя. Недаплылі, 
недабеглі, недакінулі...

І нашы любімыя спар-
тсмены, што аддавалі 
апошнія сілы на 
спаборніцтвах у Рыа, будуць 
сядзець на тым Алімпійскім 
сходзе з апушчанымі 
галовамі, пагаджацца і 
маўчаць. Ці знойдзецца хоць 
адзін атлет, які скажа, што 
спорт – гэта не матэматыка, 
дзе ўсё дакладна і вывера-
на, што кожны старт – ён 
розны і магчымы правалы. 
У канкрэтны дзень, у кан-
крэтным месцы спартыўны 
вынік можа быць абсалют-
на розным. І загадзя вешаць 
медаль на шыю няправільна.

Ці знойдзецца той, 
хто скажа, што пачынаць 
фінансаванне вялікага 
спорту трэба з самых нізоў. 
Бо дзіцячы трэнер па бок-
се, які атрымлівае за сваю 
працу 230 рублёў у месяц, 
наўрад ці зможа думаць 24 
гадзіны ў суткі пра тое, як 
падрыхтаваць алімпійскага 
чэмпіёна. Хутчэй за ўсё, ён 
думае, як выжыць і дзе б 
яшчэ падзарабіць...

Наўрад ці будуць гучаць 
галасы наконт таго, што 
маленькай па еўрапейскіх 
мерках і не самай багатай 
Беларусі не варта распы-
ляцца на ўсе, нават даволі 
экзатычныя для нашай 
краіны віды спорту, а вар-
та акрэсліць з дзясятак 
дысцыплін, у якіх мы можам 
вызначыцца...

Для таго, каб гэтыя 
пытанні паставіць, 
беларускім атлетам не 
патрэбна спартыўная адва-
га і спрыт. Дастаткова гра-
мадзянскай мужнасці. Ці 
ёсць яна? Паглядзім. Чакаць 
засталося нядоўга...

АЛімПіЯДА-2016

Ібрагім  
паставіў кропку…

У апошні дзень спаборніцтваў 
на Алімпіядзе ў Рыа ў беларусаў былі 
медалёвыя спадзяванні на алімпійскі 
п’едэстал зборнай Беларусі па мастацкай 
гімнастыцы ў групавых практыкаваннях, 
але, на жаль, толькі пятыя. Не ўсё тое, 
пра што марым, здзяйсняецца.

Хіба думала лёгкаатлетка Аліна 
Талай, што зачэпіцца за бар’ер і не 
патрапіць нават у фінал? Безумоўна, не. 
Хіба спадзявалася гімнастка Меліціна 
Станюта, што падчас спаборніцтваў у 
індывідуальным шматбор’і ўпусціць 
булаву, што паўплывае на вынік – 5-е 
месца? Магчыма, толькі ў страшным сне. 
Але гэта спорт, у якім ёсць месца не 
толькі для подзвігу, але і памылак, ад якіх 
ніхто не застрахаваны.  Спартсмены – не 
робаты, а жывыя людзі.

Але ж нельга не адзначыць і герояў. 
Беларускі кідальнік молата Іван Ціхан – 
гэта сапраўды ўзор мужнасці! Спартсмен, 
якому 24 ліпеня споўнілася 40 гадоў, 
прайшоў перад Алімпіядай у Рыа 
агонь, ваду і медныя трубы. Перамогі, 
допінгавыя скандалы, дыскваліфікацыя, 
апраўданне… Звычайны чалавек на ўсё 

гэта даўно махнуў бы рукой ды падаўся 
на больш спакойную работу. Але, відаць, 
Іван вырашыў у першую чаргу даказаць 
самому сабе, на што здатны чалавек. 
Таму сярэбраны медаль Ціхана на гэтых 
Гульнях – гэта і праўда, як золата.

А апошні медаль для беларускай 
зборнай на Алімпіядзе ў Бразіліі заваяваў 
на спаборніцтвах па вольнай барацьбе 
Ібрагім Саідаў, які ў суцяшальным 
паядынку выйграў “бронзу”.

Такім чынам, Беларусь на гэтых 
гульнях у неафіцыйным медалёвым 
заліку заняла 40-е месца. На рахунку 
нашай каманды 9 медалёў:

золата (уладзіслаў Ганчароў – батут);
серабро – (Марыя Мамашук – 

вольная барацьба, Іван Ціхан – кіданне 
молата, Дар’я Навумава і Вадзім 
Стральцоў – цяжкая атлетыка);

бронза (Аляксандра Герасіменя 
– плаванне; Марына Літвінчук/
Маргарыта Махнёва/Надзея Ляпешка/
Вольга Худзенка – байдарка;  Джавіт 
Гамзатаў – грэка-рымская барацьба; 
Ібрагім Саідаў – вольная барацьба).

Алесь СІВЫ.

РэКАнСТРуКЦЫЯ

Як выглядае сёння сталічны стадыён «Дынама»?
Галоўную сталічную спартыўную арэну плануюць адкрыць у 2017 годзе.

Нагадаем, што легендарны мінскі стадыён 
закрылі на рэканструкцыю яшчэ ў 2012 годзе, завяр-
шыць яе планавалі праз два гады. Не атрымалася.

У 2014 годзе стала вядома, што ў будучым 
“Дынама” пераўтворыцца ў лёгкаатлетычны ком-
плекс. Кошт праекта – 150 мільёнаў долараў, пер-
шапачатковы тэрмін завяршэння работ – 2017 
год. Паводле слоў дырэктара КУП “Упраўленне 
капітальнага будаўніцтва” Дзмітрыя Мікулёнка, у 
гэтым годзе на рэканструкцыю арэны плануецца 
патраціць каля 600 мільярдаў рублёў.

Зараз будаўнічыя работы ідуць на “Дынама” 
поўным ходам, так што будзем спадзявацца, што ўжо 
ў наступным годзе балельшчыкі змогуць назіраць за 
спаборніцтвамі на абноўленым стадыёне.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

шАХмАТЫ

С берегов Двины
Задача на диаграмме при-

надлежит Николаю Бантышу 
(1938–2012), в свое время 
одному из сильнейших бело-
русских составителей. Офицер 
по профессии, он последние 
десятилетия жил в Витебске. 
Шахматной композицией 
увлекся еще в школьные годы. 
Опубликовал около 200 задач, 
многие из которых были отме-
чены на конкурсах. Был призе-

ром чемпионатов Беларуси по 
составлению.

Белые: Кра7, Фа3, Сb1, 
Кd6, пb4 (5).

Черные: Крd4, пп.b2, d7, 
е3 (4).

Мат в 3 хода.
Присылайте решения 

на адрес редакции (220030, 
г.Минск, ул.Энгельса, 34а) или 
на электронный адрес: vadim_
ne67@mail.ru

В ряду корифеев
Первым белорусским 

международным мастером 
по шахматам (1950 год) был 
Гавриил Вересов (1912–1979). 
Многократный чемпион 
Беларуси, звание мастера спорта 
он получил еще в предвоенные 
годы. Не раз успешно состязал-
ся со знаменитыми гроссмей-
стерами в чемпионатах СССР 
(в 1940 году разделил седьмое 
место, в 1944-м – восьмое). 
Прошел войну фронтовым кор-
респондентом, в послевоенные 
годы занимал ряд руководящих 
должностей, преподавал в вузах, 
стал кандидатом исторических 
наук, возглавлял республикан-
скую шахматную федерацию. В 
составе сборной БССР высту-
пал в международных мат-
чах, был бронзовым призером 
Спартакиады СССР 1963 года. 
Его именем назван дебют 1.d4 

d5 2.Кс3. О Вересове написано 
несколько книг, снят докумен-
тальный фильм, а ряд его пар-
тий является хорошим учебным 
материалом.

Г.Вересов – В.Желяндинов 
(Минск, 1969). 1.d4 Кf6 2.Кс3 
d5 3.Сg5 Кbd7 4.Кf3 е6 5.е4 h6 
6.Сh4 g5 7.Сg3 К:е4 8.К:е4 dе 
9.Кd2 Сg7 10.h4 С:d4 11.с3 gh 
12.Л:h4 Сf6 13.Фh5 Сg5 14.К:е4 
Лg8 15.Лg4 а6 16.Лd1 е5 17.Сh4 
Фе7 18.Сс4 Кf6 19.Л:g5!! hg 
20.С:f7+! Крf8 21.К:f6, 1:0 (за 
кадром остался красивый 
финал: 21…Ф:f6 22.С:g8 gh 
23.Лd8+! Ф:d8 24.Фf7х или 23…
Крg7 24.Фh7х).

Недавно в Минске состо-
ялся очередной мемори-
ал Вересова (92 участни-
ка): 1.Виталий Мерибанов; 
2.Евгений Подольченко; 
3.Валерий Смирнов. 

Турнирные новости
На Всемирной юноше-

ской олимпиаде в Словакии 
Беларусь – 6-я из 54 сборных, 
а Михаил Никитенко заво-
евал «серебро» среди лиде-
ров команд. Алексей Федоров 
занял третье место в Воронеже 
(124 участника). Турнир в 
Ереване (62 участника) выи-
грал Андрей Жигалко, тре-
тьим был Владислав Ковалев. 
На турнире в Венгрии второе 
место занял Андрей Ковалев. 
Кирилл Ступак выиграл тур-
нир «Балтийская жемчу-
жина» и мемориал Гнета в 
Польше (52 и 27 участников), 
Алексей Александров был пер-
вым в эстонском Вильянди 
и в Кокчетаве (Казахстан), а 
в Астане – вторым. Сергей 
Азаров победил в Дейтоне 
(США). Никита Майоров взял 

«серебро» во французском 
Эвиане. Виталий Тетерев – 
бронзовый призер турнира 
в Греции (98 участников). В 
турнире по быстрым шах-
матам в минском РЦОПе 
призерами стали Юрий 
Борсук, Михаил Никитенко 
и Валерий Казаковский, 
в другом турнире там же – 
Виталий Мерибанов, Михаил 
Никитенко и Юрий Борсук. 
Мемориал А.Ройзмана в 
Минске собрал 121 участни-
ка, призовую тройку соста-
вили Сергей Жигалко (10 из 
10!), Валерий Казаковский и 
Юрий Тихонов. Призерами 
турнира в Бресте стали Антон 
Сегодник, Дмитрий Буланов 
и Михаил Ящук, в Гродно 
– Андрей Малюш, Леонид 
Элькин и Наталья Кусенкова. 

Проверьте решения
Задача А.Михолапа от 28 июня: 1.Сd5! Первыми правильные 

ответы прислали В.Жукович (Минск), С.Полуян (Барановичи), 
В.Мелешко (Витебск). На ряд предыдущих заданий ответили 
Л.Колодко (Жодино), А.Литвинов (Минск).

Вадим ЖИЛКО.

Когда солнце не полезно
Ученые выяснили, когда организм перестает вырабатывать витамин D.

меДКОнСуЛЬТАЦИЯ

Витамин D играет 
важную роль в жиз-
ни человека. Большую 
его часть мы получаем 
под воздействием солн-
ца, также – из продук-
тов питания, таких как 
жирная рыба, мясо, 
яйца. Витамин D при-
дает бодрость, улучша-
ет усвояемость кальция 
(который отвечает за 
крепкие кости, здоровые ног-
ти и волосы), помогает сбро-
сить лишние килограммы, а 
иногда – даже зачать ребенка. 
Но это не означает, что при 
любой возможности нужно 
стараться проводить на солн-
це максимум времени. Ученые 
выяснили: слишком большие 
дозы солнечного излучения 
имеют обратный эффект.

Переизбыток солнца 
заставляет организм прекра-
тить вырабатывать витамин 

D и даже снижает его уро-
вень, выяснили сотрудни-
ки University of Pernambuco 
Medical School благодаря 
недавнему исследованию. Эту 
закономерность обнаружили 
случайно врачи. Они замети-
ли, что у людей, ежедневно 
находящихся на солнце, вита-
мин D, как ни странно, нахо-
дится в дефиците.

В исследовании приня-
ли участие 1000 бразильцев 
в возрасте от 13 до 82 лет. 

Все они подвергались 
воздействиию солнца 
ежедневно, не исполь-
зуя солнцезащитных 
средств. Они также не 
принимали никаких 
добавок, содержащих 
витамин D. Используя 
шкалу Фицпатрика, 
определяющую тон 
кожи, врачи разде-
лили их на несколько 

групп. Проанализировав так-
же информацию о количестве 
проведенных на солнце часов, 
они выяснили: полученный 
темный оттенок кожи забло-
кировал производство вита-
мина D в 72% случаев.

Таким образом, опреде-
лить, что уже «хватит», можно 
по оттенку кожи. Легкий загар 
означает, что процесс выра-
ботки витамина D идет хоро-
шо. А темный цвет кожи – что 
он заблокирован.

в САДу, в ОГОРОДе…

Почему 
мельчают 

ягоды  
малины

Если хороший крупноплодный сорт 
малины вдруг до безобразия измельчал, 
значит, самое время провести корректиров-
ку применяемой агротехники. Измельчать 
может любой сорт малины, даже самый 
крупный, если дать возможность побегам 
загустить ряды. Обычно это случается, если 
садоводы пускают дело на самотек и малина 
растет так, как ей вздумается. 

Если же садовод возьмется за ум и сека-
тор, вырежет все отплодоносившие, мелкие и 
слабые побеги, прорежет междурядья шири-
ной в 1 м и более, а полосы с побегами 
малины оставит не более 30–40 см шириной, 
то сорт вернет свое и ягоды снова станут 
крупными.

Измельчать ягоды малины могут и из-за 
чрезмерного старания. Так, если рыхлить 
почву вокруг малины слишком глубоко, то у 
нее будут повреждаться корни. В результате 
и побеги будут расти слабо, и ягода вырастет 
мельче обычного. Спасти ситуацию можно, 
если внести навоз и уменьшить глубину рых-
лений до 3–5 см.

Ягоды малины уменьшаются и из-за 
нехватки питательных веществ. Конечно, 
малину не принято подкармливать. 
Считается, что мы ей все даем с золой и 
навозом, которые вносим рано весной. Но 
зачастую этого бывает мало. Чтобы угодить 
малине, подкармливать ее нужно один раз во 
время цветения: 50–40 г нитрофоски на 10 
л воды, а перед созреванием ягоды − супер-
фосфатом и сернокислым калием: по 20 г на 

10 л воды.
Очень плохо сказывается на урожае и 

накопление в малиннике болезней. Бороться 
с ними можно только на стадии крапивки. 
Для этого малину нужно опрыскать перед 
цветением Фуфаноном и Акробатом. Но это-
го недостаточно. Надо регулярно раз в неде-
лю ходить и осматривать побеги, вырезая те, 
что с галлицей и следами болезней. 

Все обрезки надо сжигать. Но самая 
частая причина измельчания малины совсем 
другая – истощение почвы из-за многолет-
него выращивания малины на одном месте. 

Действительно, малина при мощных под-
кормках, регулярных опрыскиваниях и пра-
вильном уходе может расти на одном месте 
много лет. Но если агротехника хромает, то 
переносить плантацию надо раз в шесть-
восемь лет, каждый раз внося под посадку 
навоз: по 8–10 кг на 1 м2 , и золу: по 0,5 л 
на 1 м.

Очень хорошо малина отзывается на 
траншейную посадку, когда копается тран-
шея глубиной в два штыка лопаты, и каждый 
слой кидается на противоположную сторону. 
На дно траншеи укладывают навоз, мине-
ральные удобрения, и все это добро прикры-
вают 10-сантиметровым слоем плодородной 
земли. 

Сверху высаживают молодые саженцы 
малины, которые обрезают так, чтобы оста-
лись одни пеньки из двух почек. На такой 
перине малина плодоносит обильно до деся-
ти лет практически без подкормок.

уЛЫБнИТеСЬ…
* * *

– Фаечка, доча, тебе про-
сто надо немножко влю-
биться!

– Я вас умоляю, мама, 
в кого сейчас можно влю-
биться?

– Ой, неужели так слож-
но найти жертву?..

* * *
У могилы на кладбище 

стоит мужчина и 
плачет:

– Зачем ты так 
рано ушел из жизни?

Его спрашивают:
– Это ваш род-

ственник?
– Нет, это первый 

муж моей жены.
* * *

– Больной, поче-
му вы не записывае-
те, когда принимать 
лекарства – до, во 
время или после еды?

– Доктор, лекарств так 
много, что денег на еду уже 
все равно не остается…

* * *
– Скажите, а мне зар-

плату прописью писать или 
цифрами?

– Какая у тебя зарплата?
– 200 евро…
– Слезами пиши… сле-

зами…
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